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Marek Subocz, wałcza-
nin, obecnie prezes Wo-
jewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w 
Szczecinie.  W powiecie 
wałeckim znany ze swo-
jej działalności społecz-
nej jako radny powiatu i 
były kandydat na bur-
mistrza z drugiej tury 
wyborów. Przed obję-
ciem funkcji prezesa 
WFOŚiGW, wicewojewo-
da zachodniopomorski. 
Krótko ujmując, młoda 
osoba, która już sporo 
osiągnęła.

M.S. Dziękuję bardzo.

Jakie dziś są największe 
problemy i wyzwania 
przed Wojewódzkim 
Funduszem?

M.S. W mojej ocenie 
największym aktualnie 
problem jest zwiększona 
emisja CO2. To główne wy-
zwanie, z którym musimy 
się zmierzyć. Mamy wiele 
programów, wpierających 
zmniejszanie uwalniania 
szkodliwych substancji do 
atmosfery, poprzez wspar-
cie elektromobilności czy 
budowanie stacji łado-
wania samochodów elek-
trycznych. Główną osią 
działania jest oczywiście w 
tym zagadnieniu „walka z 
kopciuchami” realizowana 
poprzez dofinansowanie 
do zakupu nowoczesnych 
urządzeń grzewczych 
oraz wspieranie procesu 
termomodernizacji bu-
dynków. Programy „Czy-
ste powietrze” i „Ciepłe 
mieszkanie”, bo je mam 
na myśli, skierowane są do 
indywidualnych odbiorców, 
których jest najwięcej, jak 
i do firm oraz jednostek 
administracji.

Mamy możliwość 
wspólnie zmieniać
 środowisko
Temat ochrony środowiska jest obecnie 
bardzo popularny. Jedną z osób, która ma 
wpływ na dysponowanie środkami na jej 
ochronę jest wałczanin Marek Subocz, 
prezes WFOŚiGW. O programch i możliwo-
ściach, rozmawia z nim Piotr Kurzyna

MUZEUM 
W WAŁCZU 

W KOŃCU 
BĘDZIE 

REMONTOWANE
Jest szansa, że Muzeum 
Ziemi Wałeckiej doczeka 
się długo oczekiwanego 
remontu. Większość miesz-
kańców poruszających 
się w okolicy, zauważyło 
zabezpieczenia przed spa-
dającymi dachówkami. 
Obecnie rozstrzygnięty 
został nabór Rządowe-
go Programu Inwestycji 
Strategicznych. Budynek 
muzeum znalazł się na 
liście do dofinansowania z 
kwotą wsparcie 2 miliony 
złotych. Muzeum to dwo-
rek, wybudowany w XIX 
wieku. Na przełomie lat 50 
i 60 w czasie PRL,  został 
przekształcony w budynek 
mieszkalny. W 1978 roku 
został przekształcony w 
muzeum.  Ostatni remont 
pokrycia wraz z wymianą 
dachówki odbył się pod 
koniec lat 90 tych. 
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Dobry Czas 
dla Wałcza!  

Tak, ostatni rok to dobry 
czas dla naszego urokliwe-
go miasta Wałcza. Można 
zaryzykować stwierdzenie, 
że to renesans. Dotąd, 24- 
tys. Wałcz, spokojnie sobie 
egzystował na skraju woje-
wództwa zachodniopomor-
skiego, raczej mało zauwa-
żalny przez wojewódzkie 
władze samorządowe. 
Jednakowoż, Wałcz, ma-
jący w swym „życiorysie” 
status miasta królewskiego 
lokowanego w 1303 roku, 
a nade wszystko niepowta-
rzalne walory przyrodnicze 
oraz bogatą historię - jak 
przystało na królewskie 
pochodzenie - dumnie i z 
rozwagą czekał na „lep-
sze czasy”. Wszak, Wałcz 
pięknie położony nad 
jeziorem Raduń, Jeziorem 
Zamkowym i rzeką Pilcą 
(zw. potocznie Młynówką), 

z Ośrodkiem Edukacji Przy-
rodniczo Leśnej i Ekologicznej 
„Morzycówka”, z najstarszym 
mostem wiszącym w kraju 
(Most Kłosowski) łączący 
brzegi jeziora Raduń - czynił 
nasze miasto zawsze pięk-
nym i magicznym. Fakt, że 
Wałcz, od 1950 roku (moment 
oficjalnego otwarcia Ośrodek 
Przygotowań Olimpijskich) 
oraz obecnie -  Wałecką Aleją 
Gwiazd Sportu stał się ostoją 
sportu nie tylko wojewódz-
twa, ale całego kraju też był 
oczywistym. Dodając bogatą i 
nieco tajemną historię najpo-
tężniejszego odcinka systemu 
umocnień Wału Pomorskiego 
z dzisiejszym „Skansenem 
Fortyfikacji Grupy Warownej 
Cegielnia” i obecnie funkcjo-
nującym Wojskiem (100 Ba-
talion Łączności, 104 Batalion 
Zabezpieczenia, 1 Regionalna 
Baza Logistyczna, a także107 
Szpital Wojskowy) - można 
było określić, że Walcz też 
wojskiem stoi.

Natomiast, majestatycznie 
górujące wieże dwóch kościo-
łów, p.w. Św. Antoniego (z 
1903 r.) i kościoła p.w. Św. Mi-
kołaja (z 1865 r.) oraz cerkiew 
prawosławnej - nadały pełnię 
krajobrazu i spokojny cha-
rakter życia naszego miasta 
Wałcz.

Ale, ostanie dwa lata - to 
istny rozkwit miasta i pod-
wyższenie jego rangi! Oto 
nadszedł „Polski Ład” - i ko-
lejne różnego rodzaju edycje 

Programów i Funduszy: Inwe-
stycji Lokalnych, Inwestycji 
Strategicznych, Rozwoju Dróg 
Lokalnych, Wsparcia Terenów 
Popegeerowskich, Ochrony 
Zabytków, Ekopracownie, 
Wsparcia Uczelni Wyższych z 
Ministerstwa Edukacji i Nauki 
oraz Ministerstwa Finansów, 
a także potężne środki z Mini-
sterstwa Sportu i Turystyki.

I oto - określenie, że Walcz 
sportem stoi już jest dalece 
niewystarczające. Wałcz - 
można rzecz - „produkuje” 
sport na skalę przemysłową. 
Za kilka dni zostanie oddana 
Wielofunkcyjna Hala Sporto-
wa w Centralnym Ośrodku 
Sportowym (COS) - Ośrodku 
Przygotowań Olimpijskich 
(OPO) za kwotę 80 mln zł! 
Inwestycja na miarę II poł. 
XXI wieku! Rewelacja na całą 
Europę. Istne sportowe „cuda 
wianki”. Bieżnia lekkoatle-
tyczna (m.in. biegi na 60 m 
i 200 m), dwa pełnowymia-
rowe boiska do piłki ręcznej, 
siatkówki, koszykówki, hokej 
halowy, badminton oraz 
futsal, siłownie, sale odnowy 
biologicznej, itd., itp.).

To tutaj, 62 lata temu, mistrz 
Zdzisław Krzyszkowiak (Hono-
rowy Obywatel Wałcza), złoty 
medalista z Igrzysk Olimpij-
skich w Rzymie, ustanowił 
rekord świata na 3000 m z 
przeszkodami. To właśnie 
na tym stadionie trenował 
słynny polski lekkoatletyczny 
Wunderteam Jana Mulaka 

- trenera kadry narodowej 
w lekkoatletyce, człowieka 
legendy! Tutaj rozpoczynali 
treningi kajakarze i kajakarki, 
a w kolejnych latach wioślarki 
w Szkole Mistrzostwa Sporto-
wego.

Gdybyśmy się pokusili i 
opracowali swoisty wskaźnik 
(współczynnik) ilości olimpij-
czyków na 1000 mieszkańców 
- jestem pewien, że nasze 
miasto Wałcz byłoby pierwsze 
w Polsce, kto wie, czy też w 
Europie! Wszak, niektórzy po-
dają liczbę 35 olimpijczyków, 
którzy albo pochodzą z Wał-
cza, albo budowali i wykuwali 
swoją osobowość sportową i 
swój charakter w określonej 
dyscyplinie sportowej właśnie 
w Wałczu, w COS - OPO.

Tak, Miasto Wałcz to euro-
pejska potęga sportowa i nie 
powiedziało jeszcze ostatnie-
go słowa!

I druga nobilitacja Wałcza! 
Od maja 2022 r. miasto Wałcz 
uzyskało status Miasta Aka-
demickiego! Tak, publiczna 
uczelnia zawodowa utworzo-
na w 2004 r. jako Państwowa 
Wyższa Szkoła Zawodowa 
w Wałczu, w maju 2022 r. 
uzyskała tytuł Akademii Nauk 
Stosowanych! I tutaj także 
olbrzymie dofinasowanie z 
MEiN i MF, a także wsparcie 
z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Szczecinie.  

Zatem, Rządowe Programy 
i Fundusze z „Polskiego 
Ładu” i zasada zrównowa-
żonego rozwoju rządu Pra-
wa i Sprawiedliwości dała 
„drugi oddech” dla naszego 
pięknego miasta Wałcz, 
pchnęła do dalszego roz-
kwitu i polepszenia jakości 
życia jego mieszkańców.

Jeśli do tego dodamy, 
oficjalną decyzję reaktywa-
cji Dworca Kolejowego w 
Wałczu (w kwocie ponad 25 
mln zł) - istnej perełki po-
śród zabytkowych dworców 
kolejowych w Polsce oraz 
całościową dotację (sprzed 
kilku dni) w kwocie 3,5 
mln zł na odrestaurowanie 
Kościoła Św. Mikołaja w 
Wałczu i 2 mln zł na remont 
Muzeum Ziemi Wałeckiej - 
to możemy jednoznacznie 
stwierdzić, że „Polski Ład” 
działa i buduje!

Zatem, możemy zdecy-
dowanie powiedzieć, że 
przyszły lepsze czasy dla 
Wałcza. To jest dobry czas 
dla naszego stale urokliwe-
go Wałcza!

Czesław Hoc
Czesław Hoc

Poseł na Sejm RP. Wice-
przewodniczący Sejmowej 

Komisji Zdrowia.

Granice 
Władzy!

16 letnia dziewczyna sprze-
daje wiśnie które które 
sama zerwała w ogrodzie 
dziadka…Ktoś doniósł gdzie 
trzeba wiec  pojawia się 
inspekcja sanitarna i policja, 
rusza  machina państwa któ-
ra ma stać na straży prawa, 
walczyć ze złem, tropić oszu-
stwa i przestępczość. Zosta-
je wymierzona absurdalna 
kara, sprawa staje się głośna 
na cały kraj. Ludziom ręce 
opadają, pukają się w czoło 
pytając czy ktoś zwariował ? 
5 osób w 2 samochodach na 
1 nastolatkę ? 

A teraz z innej beczki. Re-
żyserka poruszona drama-
tycznymi wydarzeniami na 
granicy polsko - białoruskiej 
kręci fabularny film. Ludzie 
z Afryki i Bliskiego wschodu 
oszukani przez białoruski 
reżim usiłowali i usiłują  do-
stać się do Unii Europejskiej 

przez naszą zieloną, leśną 
granicę. Ale na swej drodze 
do lepszego świata spotyka-
ją nie tylko bagno w sensie 
przyrodniczym ale co gorsze 
bagno naszej ludzkiej podło-
ści, bezmyślności i okrucień-
stwa. Bo obojętnie skąd ci 
ludzie przyjechali, obojętnie 
jaką religię  wyznają, obo-
jętnie czy chcą po naszej 
stronie pracować czy marzą 
o życiu na socjalu za nasze 
pieniądze nie wolno ich za 
to skazywać na śmierć nie 
dostarczając 
wody, cieplej 
strawy czy 
środków me-
dycznych. 
Zanim Zie-
lona granica 
weszła  na 
ekrany ruszy-
ła machina 
państwa. 
Rządzący za 
pomocą swo-
ich propa-
gandowych 
mediów urzą-
dzili nagonkę 
na Agniesz-
kę Holland 
zarzucając 
jej obrazę 
polskich po-
graniczników, 
szkalowanie  
polskiego  
munduru 
itd, itp. Ani 
Kaczyński, 
ani Mora-
wiecki ani 
Duda filmu 
nie oglądali  

…ale z ust Prezydenta padły 
haniebne słowa „ tylko świ-
nie siedzą w kinie „ 
Aktorka Maja Ostaszewska 
która zagrała w filmie rolę 
wolontariuszki a która sama 
pomagała uchodźcom pisze 
tak „ Nie słuchajcie obrzydli-
wej politycznej nagonki. Nie 
oglądajcie zmontowanych 
tendencyjnie i wyrwanych z 
kontekstu fragmentów. Ten 
film nie jest atakiem, jest 
głęboko ludzki. Pokazuje zło-
żoność problemu i tragizm 

sytuacji, w której znaleźli się 
wszyscy uczestnicy tej histo-
rii. Daje szansę zrozumienia 
różnych perspektyw. I przede 
wszystkim jest za człowie-
czeństwem” 
Byłam w kinie. Ten film 
wzrusza i boli ale Artyści są 
od tego aby nas uwrażliwiać, 
pokazywać nam nasze błędy 
i winy. 
 
A władza nie jest od tego 
aby napadać na 16 łatkę, nie 
jest od tego aby napadać na 

kobiety czy kogokolwiek,  nie 
jest od tego aby urządzać 
nagonki na artystów, mniej-
szości czy uchodźców,  nie 
jest od tego aby niszczyć 
nasze  wartości wspólnotę i 
człowieczeństwo. 
Pamiętajcie Państwo o tym 
15 października. 

Małgorzata Prokop - Paczkowska 
Posłanka na Sejm
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Proszę potwierdzić, że 
program EKO Pracownia, 
to autorski pomysł Mar-
ka Subocza?

M.S: To program, który nieco 
innej formie funkcjonował w 
kilku województwach. Nam 
udało się go zmodyfikować i 
z powodzeniem wdrożyć. W 
propagowaniu go pomogła 
wizyta ministra Edukacji i 
Nauki Przemysława Czarn-
ka Szkole Podstawowej im. 
Kornela Makuszyńskiego w 
Wałczu. Dziś ten program 
jest realizowany w całej 
Polsce przy współpracy 
Ministerstwa Klimatu i Śro-
dowiska oraz Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowi-
ska. Mamy także program o 
nazwie Ekostrażak, w które-
go powstanie miałem wkład. 
Jest on skierowany do OSP 
i wspiera zakup między in-
nymi: szafek, systemów do 
odprowadzania spalin, pral-
koszuszarek czy też nowo-
czesnego sprzętu, jak drony 
z kamerami termowizyjny-
mi.  W 2023 r. WFOŚiGW w 
Szczecinie w ramach dotacji 
z tego programu dla powia-
tu wałeckiego przeznaczył 
ponad 73 tys. zł. Mały Stra-
żak, również skierowany do 
OSP od 2021 r. pozwolił na 
przekazanie ponad 206 tys. 
wparcia. 

Mocna akcja promują-
ca jest przy programie 
Czyste Powietrze. Ale 
czy spełnia on swoje 
zadanie, w takiej formie 
jak było planowane? Czy 
dotarcie do tych mniej-
szych miejscowości jest 
skuteczne, tam, gdzie 
najczęściej opala się 
paliwem stałym, gdzie 
podgrzewa się wodę 
drewnem? Dym na uli-
cach wciąż jest bardzo 
wyraźny.

M.S: Program funkcjonuje 
od 2018 roku z budżetem 
102 miliardy złotych. Dużo 
zmian zostało wprowadzo-
nych w między czasie. Dziś 
można otrzymać nawet 130 
tysięcy złotych dofinanso-
wania. Dzięki udoskonalaniu 
i ułatwieniu dostępu do 
programu, zainteresowanie 
wciąż wzrasta. Pomagają w 
tym, również lokalne punkty 
w samorządach gminnych.

Ale jak zlikwidować stary 
piec, w którym można 
opalać drewnem? Tym 
bardziej w czasie, gdy 
cena za opał jest nie-
pewna.

M.S: To jest jedna z trud-
nych decyzji, którą każdy 
musi podjąć indywidualnie. 
Wiąże się to z wyjściem z 
własnej strefy komfortu, 
wymaga odwagi do spró-
bowania zmian na lepsze. 
Optymistyczne jest to, że 
osoby, które skorzystały 
z programu, teraz chwalą 
sobie podjętą decyzję. Na-
leży pamiętać, że w ramach 
środków można dokonać 
również termomodernizacji 
budynku. Sama wymiana 
źródła ciepła daje oprócz 
oszczędności, także komfort 
użytkowania.

Czyli mimo wszytko jest 
większe zainteresowa-
nie?

M.S: Tak. Od momentu, gdy 
z programu mogą jeszcze 
korzystać właściciele budyn-
ków wielorodzinnych, zain-
teresowanie się zwiększa. 

Wspólnoty także?

M.S: Tak, wprowadza to dru-
gi nabór programu „Ciepłe 
Mieszkanie”, który rozszerza 
grupy beneficjentów końco-
wych o wspólnoty mieszka-
niowe. Indywidualny wnio-
sek trafia do gminy, która 
składa zbiorczy wniosek. 
Umożliwia on wymienię źró-
dła ciepła w lokalach znaj-
dujących się w budynkach 
wielorodzinnych, a także 
termomodernizację budyn-
ków, do czego zachęcam. 
W programie uczestniczą 
już lokalnie gminy, choć-
by Człopa i gmina miejska 
Wałcz. Zostało już przyzna-
ne wsparcie dla 58 lokali na 
kwotę 1 390 000 złotych.

Należy pamiętać, że 
w ramach środków 

można dokonać 
również termomo-
dernizacji budynku

Jak przebiega współpra-
ca z lokalnymi samorzą-

dami? WFOŚIGW przeka-
zuje też sporo pieniędzy 
na ten szczebel, ale 
poglądy polityczne mogą 
stać na przeszkodzie, 
prawda?

M.S: Na szczęście nie mamy 
tutaj problemów, bo powiat 
wałecki i lokalne gminy bar-
dzo dobrze współpracują.  
W województwie jest około 
5 gmin, które nie mają pod-
pisanej umowy z WFOŚiGW 
na punkty konsultacyjne. 
Nie ma wśród nich żadnej 
gminy z powiatu wałeckie-
go. Mam nadzieję, że ta 
współpraca będzie wciąż 
owocna.

Będą kolejne programy 

i wsparcie na ochronę 
środowiska, o których 
się jeszcze oficjalnie 
się nie mówi?

M.S: Tak, będą wdrażane 
kolejne programy, a w 
tym ciekawe rozwiązania 
dla jednostek samorządo-
wych. Niestety jeszcze nie 
możemy zdradzać szcze-
gółów. 

Jak duże środki trafiły 
już do naszego powiatu 
z WFOŚiGW?
M.S: Dofinansowanie jest 
znaczące i to na wielu 
płaszczyznach. Ponad 257 
tysięcy złotych zostało 
przekazanych na samo 
usuwanie azbestu. Fun-
dusz mocno wspiera 
termomodernizację i nie 
mówię tutaj o progra-
mie „Czyste Powietrze”, 
gdyż ta liczba jest bardzo 
duża i zmienia się niemal 
codziennie. Z większych 
inwestycji można wymie-
nić choćby wparcie, które 
przekazaliśmy na ocieple-
nie budynku Wojewódzkiej 
Inspekcji Ochrony Roślin 
i Nasiennictwa w Oddzia-
le w Wałczu, znajdującej 
się przy ul. Chopina 33. 
Wyniosło ono ponad 380 
tys. złotych. Z lokalnych 
przedsięwzięć na wspar-
ciu elektromobilniści 
skorzystała GDDKiA, która 
dziś porusza się samocho-

dami typu plug-in, kwota 
przekazana to 204 tysiące 
złotych. Nie zapomnijmy 
też o Ekopracowniach 
w SP1, SP2 i SP4. Na 
stworzenie „Oddycham 
czystym powietrzem”, 
czyli Ekopracowni w SP4 

przekazane zostało dofinan-
sowanie w wysokości ponad 
43 tys. zł. Niemal taką samą 
kwotę otrzymała SP 2, a 
niewiele mniej, bo ponad 40 
tys. zł. przekazaliśmy SP1. 
Działania w zakresie edu-
kacji ekologicznej wsparli-

śmy 73 tysiącami złotych, 
a program „Remiza” 28 
tysięcy złotych. Bardzo 
ciekawe wsparcie otrzyma-
ła Gmina Tuczno dostając 
pomoc w zakupie sprzętu do 
monitorowania rzek i jezior. 
Mirosławiec i Wałcz otrzy-

mały także maksymalne 
wsparcie, czyli 50% kosz-
tów, na zakup samochodów 
z napędem elektrycznym. 
Wkrótce mieszkańcy Wałcza 
będą widzieli ten pojazd na 
swoich ulicach. No i wspo-
mniane wcześniej wsparcie 
z programu „Ciepłe Miesz-
kanie” dla gminy Człopa i 
Wałcz wyniosło 1 390 000 
złotych.

Pokaźne kwoty trzeba 
przyznać.

M.S: Oczywiście i mówimy 
tu tylko o powiecie wałec-
kim, a Fundusz działa na 
terenie całego wojewódz-
twa. Nasze biura znajdują 
się w Szczecinie, Koszalinie, 
Szczecinku.

Wojewódzki Fundusz 
wspiera także rolników. 

M.S: Warto o tym mówić, 
bo regeneracja gleb, jest 
istotna. Wspieramy „wap-
nowanie” przekazując do 
tej pory 233 tys. złotych na 
ten cel na terenie powiatu 
wałeckiego.

Czego można życzyć 
służbowo prezesowi 
WFOŚiGW?

M.S: Przede wszystkim 
polepszenia się stanu wód 
gruntowych i stanu śro-
dowiska naturalnego, bo 
mamy możliwość wspólnie 
je zmieniać.

Dziękuję za rozmowę



Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 
Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-
wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 
roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 

Biuro do pracy,  
Telefon

+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

468469470471

Nowy dom z działką 
tel. 512518325

Sprzedam działkę budow-
laną w Wałczu 775m2 po-
łożoną w dobrym miejscu. 

Kontakt: 667 315 546

Kupię działkę w Wałczu 
na ul. Wroniej po lewej 
stronie za stacją paliw,

tel. 604 275 522

Kupię mieszkanie 
w kamienicy w ce-
nie do 50 tysięcy. 
tel.533626169

Poszukuję stary dom w 
atrakcyjnej okolicy do 

wyremontowania. Stare 
okna, drzwi, ogrzewa-
nie na paliwa stałe, do 
wymiany na ekologicz-
ne. Właściciel koniecz-
nie z jak najniższymi 
dochodami do udoko-

umentowania. 
tel. 608 631 285

PRACA

Inżynier Technologi 
Chemicznej  

i Ochrony Środowiska
tel.  67 356 51 21

Murarz , tynkarz, akroba-
ta. Szukam ludzi co nie 

boją się chodzić na wyso-
kości w uprzęży

tel. 606258416

USŁUGI

Remonty i wykończenia 
wnętrz. 

Kontakt: 504 160 153

Serwis instalacji fotowol-
taicznych: tel. kontakt: 

tel. 533 626 165

Rodzinne imprezy, malo-
anie twarzy, zabawy dla 
dzieci, wesela, urodziny, 

imprezy firmowe
tel:781 203 002 

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
p.o. Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Jacek, Natalia, Damian

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
SKŁAD
StudioExtra 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

RÓŻNE
Sprzedam dużą lodówkę 
na gwarancji Indesit za 
800 zł i pralkę Indesit w 
dobrym stanie za 600 zł.

Kontakt 886 070 796

Gadżety reklamowe, 
koszulki z indywidualnym 

napisem, balony rekla-
mowe, Lokalna Agencja 

tel. 67 387 42 43

POMIARY KAMERĄ 
TERMOWIZYJNĄ 

bezpłatny dojazd powiaty 
(wałecki, pilski, złotowski) 

Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów.
Wychwycenie miejsc, gdzie ucieka ciepło. 

Badanie paneli fotowoltaicznych.

Badanie wraz z raportem - od 250zł  
kontakt: 533 626 165

„Przyjmę ziemię, Chwiram 
tel. 664 482 175”
469470471472

➡️ Kosztorysy
➡️ Nadzór budowlany

➡️ Świadectwa charaktery-
styki energetycznej

➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczy-
tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY  

Praca w Holandii

Animacje dla dzieci, 
organizacja atrakcji

zadzwoń 
781 203 002 

➡️ Kosztorysy
➡️ Nadzór budowlany

➡️ Świadectwa charakterystyki energetycznej
➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczytel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY

WÓJTA GMINY WAŁCZ
informuje, że zostały wywieszone na 

tablicy ogłoszeń
Urzędu Gminy Wałcz i stronie 

internetowej Gminy Wałcz
www.bip.gminawalcz.pl  
wykazy oraz ogłoszenia

nieruchomości przeznaczonych do zby-
cia, najmu i dzierżawy

SERWIS 

INSTALACJI 
FOTOWALTAICZNYCH

- monitoring,
- audyty,
- konfiguracja falownika,
- pomiary,
- udoskonalenia,
- magazyny energii

kontakt:
tel. 533 626 165
mail: biuro@powerbell.pl
ul.Boczna 23, 64-915 Jastrowie
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,Burmistrz Miasta Wałcz informuje, że 
w dniach 19.09.2023 r. i 25.09.2023 r. 
na tablicy ogłoszeń w Urzędzie Miasta 

Wałcz przy Placu Wolności 1 oraz w 
Biuletynie Informacji Publicznej (BIP 
- www.bip.walcz.pl) zostały opubliko-
wane wykazy nieruchomości przezna-
czonych do zbycia, wydzierżawienia i 

użyczenia”

Informujemy, że w dniu 28.12.2023r. 
o godz. 10 00 odbędzie się przetarg 
na najem lokalu użytkowego usytu-

owanego, przy ul. gen. L. Okulickiego 
26 w Wałczu, szczegóły

na tablicy ogłoszeń TBS sp. z o.o. 
Wałczu, Urząd Miasta Wałcz oraz na 

stronie BIP
Urzędu Miasta Wałcz oraz TBS Wałcz.

“ TBS spółka z o.o. w Wałczu infor-
muje, że na tablicy Urzędu Miasta 

Wałcz, TBS sp. z o.o. w Wałczu oraz 
na stronie BIP Urzędu Miasta Wałcz 

oraz TBS Wałcz, zamieszczona zosta-
nie na okres 21 dni ( od 29.09.2023 

- 20.10.2023r. ) informacja
o lokalu użytkowym przeznaczonym 

do wynajmu ( gen. L. Okulickiego 26 ).



www.osiedlekolatnik.pl

SKONTAKTUJ SIĘ Z NAMI
Wymarzony dom w Wałczu (os. Kołatnik) 
jest na wyciągnięcie ręki!
Twój nowy dom w sąsiedztwie ekologicznie chronionego obszaru. 
Mieszkaj tutaj i oddychaj czystym powietrzem bez dymu i smogu.

OGŁOSZENIE  BURMISTRZA  MIROSŁAWCA
o pierwszych (1) ustnych przetargach ograniczonych na sprzedaż nieruchomości 

gruntowych niezabudowanych, stanowiących własność Gminy Mirosławiec  które od-
będą się w dniu 12 października 2023r.  w siedzibie Urzędu Miejskiego  w Mirosławcu 

przy ul. Wolności 37 –  I piętro, sala nr 107 w następujących  godzinach:

dz. 825 – godz. 10.00
dz. 249/11 – godz. 10:30

Przedmiotem przetargów są:

1)   Nieruchomość  gruntowa niezabudowana, położona w Mirosławcu, obręb ewiden-
cyjny Mirosławiec 0001, oznaczona jako działka nr 825 o powierzchni 0,1455 ha, dla 
której Sąd Rejonowy w Wałczu, V Wydział Ksiąg Wieczystych  prowadzi księgę wie-

czystą nr KO1W/00037023/9. Dla przedmiotowej działki Gmina nie posiada miejsco-
wego planu zagospodarowania przestrzennego. W studium uwarunkowań i kierun-
ków zagospodarowania działka funkcjonuje jako teren rolniczy. Zgodnie z ewidencją 
prowadzoną przez Powiatowy Ośrodek Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej 

działka posiada klaso-użytek: łąki trwałe (ŁIV – 0,1355 ha) i grunty pod rowami (W-ŁIV 
– 0,0100 ha). Cena wywoławcza:  4 900 zł brutto (słownie: cztery tysiące dziewięćset 

złotych)

2)   Nieruchomość  gruntowa niezabudowana, położona w Mirosławcu, obręb ewiden-
cyjny Mirosławiec 0034, oznaczona jako działka nr 249/11 o powierzchni 0,4011 ha, 

dla której Sąd Rejonowy w Wałczu, V Wydział Ksiąg Wieczystych  prowadzi księgę wie-
czystą nr KO1W/00037976/4. Dla przedmiotowej działki Gmina nie posiada miejsco-

wego planu zagospodarowania przestrzennego. W studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania działka funkcjonuje w części jako teren mieszkaniowy w części 

jako teren i uprawy leśne. Zgodnie z ewidencją prowadzoną przez Powiatowy Ośrodek 
Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej działka posiada klaso-użytek: grunty orne 

( RV – 0,0151 ha, RVI – 0,3175 ha) i lasy (LsV – 0,0685 ha). Cena wywoławcza:  12 
500 zł netto (słownie: dwanaście tysięcy pięćset złotych). Do ceny sprzedaży zostanie 

doliczony podatek VAT w wysokości 23%.

UWAGA:
Ze względu na brak dostępu działek do drogi przetarg ograniczony jest do właścicieli 

działek sąsiadujących.

Nieruchomości sprzedawane na podstawie danych z ewidencji gruntów i budynków, 
wznowienie i okazanie granic na koszt i staranie nabywcy.

Warunkiem przystąpienia do przetargu jest wniesienie przez uczestników przetargu 
wadium w pieniądzu (PLN). Wadium w wysokości 10 %  ceny wywoławczej brutto 

należy wpłacić na konto Gminy Mirosławiec nr 78 8941 1032 0092 2937 2000 0030   
w Spółdzielczym Banku Ludowym w Złotowie Oddział w Mirosławcu najpóźniej do dnia  

9 października 2023 r.

Za datę wniesienia wadium uważa się datę jego wpływu na konto urzędu.

W tytule wpłaty należy wpisać: „Wadium na sprzedaż w przetargu działka nr ………… 
obręb …………………………………”

Dodatkowe informacje: Urząd Miejski w Mirosławcu, ul. Wolności 37, pokój nr 5, tel. 
(67) 259 62 65.
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OGŁOSZENIE  BURMISTRZA  MIROSŁAWCA
o pierwszych (1) ustnych przetargach nieograniczonych na dzierżawę nie-
ruchomości gruntowych niezabudowanych oraz nieruchomości lokalowej,  
stanowiących własność Gminy Mirosławiec  które odbędą się w dniu 12 

października 2023r.  w siedzibie Urzędu Miejskiego  w Mirosławcu przy  ul. 
Wolności 37 –  I piętro, sala nr 107 w następujących  godzinach:

1)   dz. 334/1 – godz. 11:00
2)   dz. 250 – godz. 11.30
3)   garaż – godz. 12:00

Przedmiotem przetargów są:

1)   Nieruchomość gruntowa niezabudowana, położona w miejscowości 
Drzewoszewo, obręb ewidencyjny Jabłonowo 0027, oznaczona jako działka nr 
334/1   o powierzchni 0,0824 ha, dla której Sąd Rejonowy w Wałczu, V Wydział 

Ksiąg Wieczystych  prowadzi księgę wieczystą nr KO1W/00032108/4. Dla 
przedmiotowej działki Gmina nie posiada miejscowego planu zagospodarowa-
nia przestrzennego.  W studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
działka funkcjonuje jako teren turystyczno-rekreacyjny. Zgodnie z ewidencją 
gruntów i budynków prowadzoną przez Powiatowy Ośrodek Dokumentacji 
Geodezyjnej i Kartograficznej działka posiada klaso-użytek: grunty zadrze-

wione i zakrzewione (Lz). Roczna wysokość czynszu dzierżawnego:  32,9600 
dt żyta * + należny podatek VAT. Okres dzierżawy: 3 lata. Cel dzierżawy: 

rekreacyjny.

2)   Nieruchomość  gruntowa niezabudowana, położona w Mirosławcu, obręb 
ewidencyjny Mirosławiec 0034, oznaczona jako działka nr 250 o powierzchni 
0,9430 ha, dla której Sąd Rejonowy w Wałczu, V Wydział Ksiąg Wieczystych  
prowadzi księgę wieczystą nr KO1W/00037976/4. Dla przedmiotowej działki 

Gmina nie posiada miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. W 
studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania działka funkcjonuje jako 
teren rolniczy. Zgodnie z ewidencją prowadzoną przez Powiatowy Ośrodek Do-
kumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej działka posiada klaso-użytek: grunty 
orne ( RV – 0,7383 ha, RVI – 0,2047 ha). Roczna wysokość czynszu dzierżaw-

nego: 2,7267 dt żyta*. Okres dzierżawy: 3 lata. Cel dzierżawy: rolniczy.

3)   Nieruchomość lokalowa stanowiąca budynek garażu, położona w Mi-
rosławcu, obręb ewidencyjny Mirosławiec 0001, na działce o nr  217/4, o 

powierzchni  0,0020 ha, dla której Sąd Rejonowy w Wałczu, V Wydział Ksiąg 
Wieczystych  prowadzi księgę wieczystą nr KO1W/00013928/9. Powierzchnia 
użytkowa budynku garażu wynosi: 16,58 m².  Dla przedmiotowej działki Gmi-
na nie posiada miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. W stu-
dium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania działka funkcjonuje jako 
teren mieszkaniowy. Zgodnie z ewidencją gruntów i budynków prowadzoną 

przez Powiatowy Ośrodek Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej działka 
posiada klaso-użytek: inne grunty zabudowane. Przedmiotem przetargu jest 
miesięczna wysokość czynszu dzierżawnego za budynek garażu. Cena wywo-

ławcza wynosi 91,19 zł + należny podatek VAT. Ponadto dzierżawca będzie 
płacił roczny czynsz dzierżawny za grunt pod budynkiem garażu, który wyno-

si 1,4000 dt żyta + należny podatek VAT. Okres dzierżawy: 3 lata.

Dodatkowe informacje: Urząd Miejski w Mirosławcu, ul. Wolności 37, pokój nr 
5, tel. (67) 259 62 65.



Kultura 
– to, co zostaje, kiedy 
zapomnisz wszystko, 

czego się nauczyłeś

Szanowna Redakcjo,

Bardzo dziękujemy za 
opublikowanie listu, który 
zamieszczono na łamach 
Extra Wałcz w ostatnim 
wydaniu, a odnoszącego się 
do naszej władzy miejskiej 
lokalnej. Reakcja naszych 
władz była szybka, za co 
bardzo dziękujemy, gdyż 
okazuje się, że wiele można 
naprawić, gdy jest dobra ko-
munikacja pomiędzy dwiema 
stronami. Podczas spotkania 
z burmistrzem Maciejem 
Żebrowskim doszliśmy do 
porozumienia i udało się 
wytłumaczyć, skąd powstało 
nasze niezadowolenie. Obec-
ne zapewnienia burmistrza 
o rozwiązaniu problemu, 
bardzo nas satysfakcjonują 
i dziękujemy za poświęcony 
nam czas.

Śmiechowscy

LIST DO REDAKCJI
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Redakcjo!

Otrzymałem informację od-
nośnie nowego rozliczenia z 
ogrzewania lokalu w budyn-
ku wielorodzinnym. Jesteśmy 
podłączeni pod sieć  ZEC, 
stąd pewnie tutaj zaczyna 
się początek problemu. Rozu-
miem, że są jakieś argumen-
ty za podwyżkami, ale chyba 
ktoś policzył sobie znacząco 
na zapas. Dziś ogrzewanie 
ze zbiorowego operatora 
kosztuje dużo więcej, niż ro-
biłbym to samodzielnie, lecz 
możliwości w zbiorowym jest 
niewiele. Wkrótce dojdzie do 
takie absurdum, że ogrze-
wanie mieszkania będzie 
w cenie  ogrzania domu, 
mimo znaczących różnic w 
metrażu. Nie wiem. czy ZEC 
ma stworzyć dywidendę dla 
urzędu i stąd podwyżki, nie 
wiem, do czego służyły tak 
promowane w mieście inwe-

stycje w OZE, gdzie padały 
argumenty, że będzie dzięki 
temu taniej. Nie wiem, kto 
zadecydował o tych podwyż-
kach, czy zarządcy wspólnie 
z ZEC, czy ZEC narzucił im te 
ceny. Czy to przygotowania 
przed podwyżkami cen wę-
gla? No chyba nie, bo węgiel 
z Rosji już wraca do Polski i 

ma być taniej.  Wiem tylko, 
że mam płacić za ogrzewa-
nie tak wielkie kwoty, które 
są niezrozumiałe i będę 
musiał wybierać pomiędzy 
ogrzaniem się w zimie, a zje-
dzeniem kanapki z szynką i 
cebulką, bo przy tych cenach 
pozostanie mi tylko skibka 
chleba z wodą.
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Książki autorów z Chin. 
Ciekawe pozycje, mocne nazwiska na 

rynku chińskim, 
już teraz w wersji polskojęzycznej.

wejdź na 
https://chinabook.pl/

www.sklep.studioextra.pl
REKLAMA

W późnych godzinach 
wieczornych, policjanci  
zostali poinformowa-
ni o możliwej próbie 
samobójczej 38- latka, 
który chciał skoczyć z 
wiaduktu kolejowego 
na terenie gminy Czo-
pa. Pierwsi na miejscu 
zdarzenia byli krymi-
nalni, którzy zastali na 
miejscu leżącego na 
wiadukcie mężczyznę. 
Desperat podniósł się 
i zaczął krzyczeć w 
stronę policjantów, że 
się zabije, skacząc z 
wiaduktu. 
 
Wtedy jeden z munduro-
wych rozpoczął rozmowę z 
38- latkiem stojącym na ba-
rierkach. Podczas rozmowy 

mężczyzna znacznie uspoko-
ił się i wtedy, podszedł drugi 
z policjantów i pomógł mu 
zejść. Jego życiu nic już nie 
zagraża. Z uwagi na stan po 
spożyciu alkoholu, 38- latek 
trafił początkowo do wy-
trzeźwienia, a następnie od 
opiekę lekarza. 
 
W takich chwilach jak ta 
liczy się każda sekunda. Po-
licjanci podczas takich akcji 
muszą podejmować trudne 
decyzje, bo życie ludzkie 
jest najwyższą wartością. To 
priorytet codziennej służby 
wszystkich policjantów. 
 
Kryzys emocjonalny może 
dotknąć każdego. Warto 
wiedzieć, jak rozwiązywać 
problemy lub wesprzeć 
innych w samodzielnym 
rozwiązywaniu trudności. 

Najlepiej nawiązać kontakt 
ze specjalistami:Pamiętaj, 
kryzysy życiowe są prze-
mijające, zawsze można 
zapobiec tragedii, wzywając 
pomoc.Jeśli widzisz, że ktoś 
z Twojego otoczenia jest 
przygnębiony, to zapytaj, jak 
możesz mu pomóc, udziel 
praktycznej pomocy, uczul 
bliskich na problem, okaż 
troskę i zainteresowanie. 
 
- 800 12 12 12 - Dziecięcy 
Telefon Zaufania Rzecznika 
Praw Dziecka- 116 111 - 
bezpłatny kryzysowy telefon 
zaufania dla dzieci i mło-
dzieży- 116 123 - bezpłatny 
kryzysowy telefon zaufania 
dla dorosłych-  800 70 22 
22 - Centrum Wsparcia dla 
Osób w Kryzysie psychicz-
nym- 112 – numer alarmowy 
 
(wymienione telefony 
dostępne są bezpłatnie, 
całodobowo)

38- LATEK 
CHCIAŁ SKOCZYĆ 
Z WIADUKTU KOLEJOWEGO

Policjanci Wydziału Ru-
chu Drogowego wałec-
kiej jednostki wspólnie 
z pierwszoklasistami 
i przedszkolakami 
przeprowadzili Dzień 
Bezpieczeństwa Ru-
chu Drogowego. Celem 
włączenia się do kam-
panii jest zmniejszenie 
liczby ofiar na drogach. 
Dla kierujących dzieci 
przygotowały krót-
ki test ze znajomości 
przepisów ruchu dro-
gowego oraz upominki. 
 

Wszyscy chcemy, żeby na 
drogach było bezpiecz-
nie. Dlatego też placówki 
oświatowe włączają się 
żywo w policyjne akcje na 
drodze. Prawidłowe zacho-
wania użytkowników dróg 
to klucz do osiągnięcia 
poprawy bezpieczeństwa 
w ruchu drogowym. I o to 
właśnie chodzi autorom 
kampanii pod nazwą „Żyj 
i ratuj życie”.  Dni Bezpie-
czeństwa ROADPOL rozpo-
częły się latem 2020 roku 
i prowadzone są zawsze w 
dniach od 16- 22 września. 
 
Kampania przewiduje dzia-

łania i wydarzenia podnoszące 
świadomość zagrożeń, jakie mogą 
napotkać użytkownicy dróg. Ce-
lem akcji jest zmniejszenie liczby 
śmiertelnych wypadków drogo-
wych. Każdego dnia na drogach 
w Europie ginie średnio 70 osób.  

Wizja Zero, jaką zakła-
da kampania to chociaż 
jeden dzień w roku z 
liczbą zero. 
 
Wspólne działania z 
uczniami prowadzone 
były na drodze krajowej 
K22- droga na Gorzów 
Wlkp., a z przedszkola-
kami na K 10 w Wałczu 
w kierunku na Szcze-
cin. Kierujący chętnie 
włączali się do akcji i 
odpowiadali na zada-
wane przez dzieci pyta-
nia o tematyce przepi-
sów ruchu drogowego. 
Po krótkim teście każdy 
kierowca otrzymywał 
od uczniów laurkę 
oraz breloczek z mini 
zestawem do udziela-
nia pierwszej pomocy 
przedmedycznej. 
 
Podczas działań był 

także czas na przekaza-
nie wiedzy najmłodszym 
na temat bezpieczeń-
stwa. Na zakończenie 
działań wszystkim 
uczniom dwóch klas 
pierwszych i przedszko-
lakom policjanci wręczyli 
odblaskowe zawieszki, 
odblaskowe szelki na 
rower oraz słodycze. To 
było miłe, udane spotka-
nie i mamy nadzieję, że 
na długo pozostanie w 
pamięci i dzieci i kierują-
cych. Do działań włączy-
ła się GKRPA w Człopie, 
Szkoła Podstawowa w 
Człopie oraz Publiczne 
Przedszkole Jasia i Mał-
gosi w Wałczu.

Przedszkolaki 
promują bezpieceństwo

8

KOMUNIKAT
45 LIPIEŃ DRAWY OGÓLNOPOLSKIE ZAWODY

MUCHOWE
Organizator : Koło PZW Wałcz Miasto i Relaks ,Urząd Miasta Wałcz 
oraz Stowarzyszenie Miłośników Drawy, Urząd Gminy Wałcz i Urząd Miasta i Gminy Człopa 
Patronat medialny : Miesięcznik „Wiadomości Wędkarskie” 
Termin : 22 października 2023r.                                                                   Zbiórka : godz. 7.00

               Początek zawodów : godz 8.00 – zakończenie godz 12.00

     Miejsce : Leśniczówka Dębina

Zapisy : Sklep rowerowo - wędkarski ul. 1000-lecia 9-15 Wałcz; ontakt : tel. 602 659 461 lub e-mail : jerzyroch@wp.pl

Możliwość rezerwacji hotelu: Motel Przesieki; telefon: 502 335 624, Pestkownica; telefon: 502 606 847

 Opłata startowa : 80 zł , przy zapisach lub przed zawodami

Zawody odbędą się zgodnie ze „Sportowym regulaminem połowu ryb” na żywej rybie.

Dojazd z Wałcza drogą krajową nr 22 w kierunku Gorzowa Wlkp., w miejscowości

Stare Osieczno skręcamy w drogę leśną w kierunku miejscowości Krzyż. Droga dojazdowa ze Starego Osieczna będzie oznakowana, 

około 7 km. Uczestnikom zawodów zapewniamy ciepłe napoje, gorący posiłek oraz atrakcyjne nagrody i upominki dla wszystkich.

ZAPRASZAMY

Za organizatorów
Jerzy Roch Hamulski

Członek Zarządu Okręgu PZW
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Wczoraj i dziś

Prezentujemy  liste lokali 
wyborczych dla mieszkań-
ców Wałcza. Znajdź ulicę, 
przy której mieszkasz i 
numer budynku, a dowiesz 
sie, gdzie możesz zagłoso-
wać podczas wyborów.
Powiatowe Centrum 
Kształcenia Zawodo-
wego i Ustawiczne-
goadres: Budowlanych 
4, 78-600 Wałcz 
Aleja Tysiąclecia od nr 1 do 
nr 7,Budowlanych,Strefo-
wa,Wojska Polskiego nu-
mery parzyste od nr 36 do 
końca oraz numery niepa-
rzyste od nr 43 do końca
Przedszkole nr 6ad-
res: Aleja Tysiąclecia 
19a, 78-600 Wałcz 
Kilińszczaków od nr 1 do nr 
53,Królowej Jadwigi,Spo-
kojna,T. Kościuszki,Wro-
nia,Złota
Przedszkole nr 8ad-
res: os. Osiedle Dolne 
Miasto 25A, 78-600 
Wałcz 
Batalionów Chłopskich, 
Ignacego J. Paderewskiego, 

Macieja Rataja, Obroń-
ców Westerplatte, Osiedle 
Dolne Miasto od nr 18 do 
końcaOsiedle Zacisze, Par-
tyzantów, Szarych Szere-
gów, Wiejska, Wincentego 
Witosa, 
Przedszkole nr 9ad-
res: Wojska Polskiego 
53, 78-600 Wałcz 
1 Maja, Chełmińska, Cia-
sna, Gdańska, Piaskowa, 
Poznańska, Zaułek Cheł-
miński, Zbożowa
Szkoła Podstawowa Nr 
2 adres: M. Konopnic-
kiej 2, 78-600 Wałcz 
Aten Wałeckich, Bankowa-
Bukowa, Chłodna, Dębowa, 
F. Chopina, Kościuszkow-
ców, M. Konopnickiej, 
Młynarska, Morzyce, Ogro-
dowaOrla, Osiedle Nowe 
Morzyce, Osiedle Piastow-
skie, Plac Zesłańców Sy-
biru, Pocztowa, Pomorska, 
Polna, prof. Antoniego Ło-
wińskiego, Sądowa, Szkol-
na, Topolowa, Wileńska, 
Szkoła Podstawowa nr 
1adres: Robotnicza 23, 

78-600 Wałcz 
A. Mickiewicza, Chmielna, 
gen. Leopolda Okulickiego, 
Krucza, Ogniowa, Okrężna, 
Poniatowskiego, Urocza, 
Wilcza, Żyzna, 
Szkoła Podstawowa nr 4
adres: Aleja Tysiąclecia 
19, 78-600 Wałcz 
3 Maja, Aleja Marszałka 
Józefa Piłsudskiego, Aleja 
Tysiąclecia numery od nr 
9 do końca, Emilii PlaterJ. 
Dąbrowskiego, Janusza 
Kusocińskiego, Kaszubska-
Mazowiecka, Przedmiejska, 
RobotniczaSosnowa, Spor-
towa, Werneńska
Szkoła Podstawowa nr 
5adres: os. Osiedle Dol-
ne Miasto 14A, 78-600 
Wałcz 
Generała Władysława 
Andersa, Osiedle Dolne 
Miasto od nr 6 do nr 17, 
Wałeckie Centrum 
Kulturyadres: pl. Plac 
Zesłańców Sybiru 3, 78-
600 Wałcz 
Aleja Zdobywców Wału 
Pomorskiego, Bracka, H. 

Sienkiewicza, Harcerska, 
Jasna, Kilińskiego, Kilińsz-
czaków numery od nr 54 
do końca, Kościelna, ks. 
Bolesława Domańskiego, 
Kujawska, Miła, Osiedle 
Olimpijskie, Papieża Jana 
XXIII, Piastowska, Plac Pol-
ski, Plac Wolności, Podgór-
na, Półwiejska, Rzeczna, S. 
Staszica, Szczęśliwa, Tę-
czowa, Wąska, Wybudowa-
nieZamiejska, Zamkowa, 
Zespół Szkół nr 4-RCKU-
adres: Południowa 10a, 
78-600 Wałcz 
Bydgoska, Dworcowa, 
Kolejowa, Nadjeziorna, 
ParkowaPołudniowaWojska 
Polskiego numery parzyste 
od nr 2 do nr 34 numery 
nieparzyste od nr 7 do nr 
41 
Środowiskowy Dom 
Samopomocy dla Osób z 
Zaburzeniami Psychicz-
nymiadres: Nowomiej-
ska 4, 78-600 Wałcz 
Grażyny Bacewicz,Bry-
lantowa,Jana Brzechwy-
Brzozowa,BursztynowaCe-
chowa,Chrząstkowo,Ewy 
Demarczyk, Drahimska,-
Juliana Fałata,Aleksan-
dra Gierymskiego,Marka 
Grechuty,Jacka Kacz-
marskiego,Wojciecha 
Kilara,Klonowa,Jonasza 
Kofty,Kołobrzeska,Krzysz-
tofa Komedy,Wojciecha 

Kossaka,Krótka,Kwiato-
wa,Leśna,Lipowa,Witol-
da Lutosławskiego,Jacka 
Malczewskiego,Jana 
Matejki,Wojciecha Mły-
narskiego,Heleny Mod-
rzejewskiej,Stanisława 
Moniuszki,Morska,Czesła-
wa Niemena,Nowomiejska-
Agnieszki Osieckiej,Osie-
dle Filmowe,Osiedle 
Moje Marzenie,Osiedle 
Stefana Batorego,Osie-
dle Teatralne,Krzysztofa 
Pendereckiego,Podleśna-
Połczyńska,Pożarna,Północ-
na,Przemysłowa,Jeremiego 
Przybory,Rzemieślnicza-
SłonecznaJuliusza Słowac-
kiego,Smolna,Ludwika 
Solskiego,Edwarda Sta-
chury,Szmaragdowa,Szpi-
talna,Karola Szymanow-
skiego,Towarowa,Juliana 
Tuwima,Warzywna,Wierz-
bowa, Stanisława Ignacego 
Witkiewicza, Stanisława 
Wyspiańskiego, Zielna, 
Żabia, S. Żeromskiego

Dane pochodzą z Państwo-
wej Komisji Wyborczej i 
mogą podlegać aktualiza-
cji. Zapewne znaleźliście 
ulice, których jeszcze nie 
znacie? 

ZNAJDŹ swój lokal wyborczy



PRAWNIK RADZI

Trzaskowski w Wałczu 
- wiec na Placu Wolności

Rafałowi Trzaskowskiemu 
towarzyszyli, równie lokal-
ni politycy w osobie  bur-
mistrza Macieja Żebrow-
skiego, jak i kandydaci z 
listy Koalicji Obywatelskiej 
w wyborach do Sejmu z ko-
szalińskiego okręgu nr 40., 
czyli jedynka z listy Bartosz 
Arłukowicz, były poseł z 
Wałcza Paweł Suski, szef 
Partii Zielonych ze Szczeci-
na Przemysław Słowik, oraz 
kandydatki Renata Rak 
i Barbara Grygorcewicz. 
Rafał Trzaskowski przeko-
nywał swoich słuchaczy, 
że kampania konkurentów 
polega na szczuciu oraz na 
„kopaniu głębokiego dołu, 
który ma dzielić  Polaków” 

 
„Chcemy z państwem roz-
mawiać o tym, jak zmie-
niać Polskę. Zaczynamy od 
tego, co najważniejsze, od 
tego, jak należy zmieniać 
Polskę przez te pierwsze 
100 dni” - podkreślał Trza-
skowski 
 
Te 100 dni, to małe inwe-
stycji blisko ludzi, a nie 
wielki inwestycje typu 
lotniska i przekopy, które 

niewiele dają.  
 
Zobaczcie, jak jedna prosta 
inwestycja jak obwodnica 
Wałcza zmieniła wasze 
życie 
 
Oddanie decyzyjności w 
ręce samorządowców. 
Należy skupić się na inwe-
stycjach, które dotyczą-
cą służby zdrowia, polskiej 
edukacji, tego, żeby pomóc 
polskim przedsiębiorcom i 

przedsiębiorczyniom, żeby 
wprowadzić kasowy PIT i 
kasowy VAT, czyli płacimy 
podatki dopiero, jak otrzy-
mamy pieniądze.  
 
Trzaskowski apelował, aby 
zmobilizować się w najbliż-
szych wyborach, bo każdy 
głos może być decydujący, 
aby okręg 40 reprezento-
wało 4 posłów z KO 
 
„to wybór pomiędzy tymi, 
którzy wiedzą, jak się w 
Polsce żyje i tymi, którzy 
pojęcia nie mają, bo są 
odklejeni” 
 
Zapewne to nie ostatnia 
wizyta czołowych polityków 
na terenie Wałcza i okolic 
w przedwyborczych szran-
kach. Już w pażdzierniku 
mamy szansę zadecydo-
wać, czy obecna opcja 
rządząca spełnia nasze 
oczekiwania, czy konieczne 
są zmiany. Jakby nie było, 
uczestnictwo w wyborach 
to nie tylko prawo, ale mo-
ralny obowiązek każdego 
obywatela

Wiceprzewodniczący 
Platformy Obywatelskiej, 
Prezydent Warszawy, 
jeden z decydujących liderów 
dzisiejszej opozycji odwiedził w 
sobotę Wałcz, aby spotkać się 
z mieszkańcami i przekonać ich 
do głosowania w najbliższych 
wyborach parlamentarnych. 

Czy można teraz 
więcej kraść?

Finansowy próg, od które-
go kradzież przestanie być 
wykroczeniem, a stanie się 
przestępstwem zostanie 
podniesiony. Od 1 paź-
dziernika kwota graniczna 
będzie wynosić 800 zł. 
 
W październiku wejdzie w 
życie przepis dotyczący roz-
różniający przestępstwo od 
wykroczenia. 
 
Próg kradzieży, czyli war-
tość mienia, od której zale-
ży, czy kradzież, kradzież 
leśna, zniszczenie mienia 
lub paserstwo są przyjmo-
wane za przestępstwo, czy 
za wykroczenie wzrośnie z 
500 zł do 800 zł.  
 
Co istotne nowe przepi-
sy mają być stosowane 
również do czynów popeł-
nionych przed wejściem w 
życie nowelizacji. Wynika to 
z art. 4 Kodeksu karnego.  
 
- Jeżeli w czasie orzekania 
obowiązują inne przepisy 
niż w momencie czynu, to 
stosuje się regulacje łagod-
niejsze dla sprawcy - wska-
zuje na przepis Dziennik 
Gazeta Prawna.  
 
To może sprawić, że na-
wet kilka tysięcy osób, jak 
szacuje DGP, może opuścić 

zakłady karne.  
 
- Skazanym za przestęp-
stwa, które w świetle 
nowych przepisów są już 
tylko wykroczeniami, trzeba 
zmienić wyroki. W wielu 
przypadkach skutkiem 
będzie konieczność natych-
miastowego zwolnienia ich 
z więzienia - napisano.  
 
DGP dodaje, że „redukcja 
osadzonych to jedno, ale 
zmiany wyroków mogą 
objąć nawet dziesiątki 
tysięcy spraw, w których 
kara więzienia nie została 
zastosowana”.

***

Uszcelnienie zaka-
zu handlu?

Państwowa Inspekcja Pracy 
ma powody do świętowa-
nia. Sąd Najwyższy podzielił 
jej interpretację, że pró-
by tworzenia w sklepach 
np. wypożyczalni sprzętu 
sportowego lub czytelni nie 
są przesłanką do tego, by 
handlować w niedzielę.  
 
Ustawa wprowadzająca 
stopniowo zakaz handlu w 
niedziele weszła w życie 1 
marca 2018 roku. Od tego 
czasu przedsiębiorcy starali 
się wymyślać różne sposo-
by, by ten zakaz omijać.  
 

Z takimi rozwiązaniami wal-
czy Państwowa Inspekcja 
Pracy, a w ciągu tygodnia 
zapadły dwa wyroki, które 
„ukrócą zapędy” pracodaw-
ców. 
 
- 20 września 2023 r. Sąd 
Najwyższy rozstrzygnął 
drugą kasację wniesioną 
przez Prokuratora General-
nego na wniosek Główne-
go Inspektora Pracy – na 
niekorzyść obwinionego 
(sygn. akt III KK 647/23) – w 
sprawie wyroku Sądu Okrę-
gowego w Tarnowie z dnia 
16 września 2022 r. (sygn. 
akt II Ka 267/22 ) - czytamy 
w komunikacie PIP. 
 
Wskazano, że Sąd Najwyż-
szy stwierdził, że „możli-
wość korzystania z wyżej 
wskazanego wyjątku istnie-
je wyłącznie wówczas, gdy 
placówka handlowa zloka-
lizowana jest w zakładzie 
prowadzącym działalność 
w zakresie kultury, sportu, 
oświaty, turystyki i wypo-
czynku, a tego warunku 
nie spełnia zorganizowanie 
wypożyczalni sprzętu spor-
towego i rekreacyjnego, 
wypożyczalni książek itp. 
na terenie sklepu”.  
 
W innym z wyroków na-
tomiast wskazano, że 
wstawienie do sklepów – 
zajmujących się głównie 
sprzedażą alkoholu – rega-
łów, na których wyekspo-
nowano sprzęt sportowy 
oferowany do wypożycze-
nia klientom sklepów rów-

nież nie spełnia przesłanek 
do otwarcia sklepu w dzień 
niehandlowy, jakim jest 
niedziela.  
 
- PIP od początku stała na 
stanowisku, że interpretacja 
przyjęta przez inspektorów 
pracy oraz nasz urząd jest 
właściwa. Mam nadzieję, 
że w przyszłości przed-
siębiorcy, którzy chcieliby 
obchodzić zakaz handlu 
w niedziele, rozważą tę 
kwestię w kontekście zapa-
dłych wyroków - mówi dla 
Business Insider Katarzyna 
Łażewska-Hrycko, główny 
inspektor pracy. 
 
Wyroki te uszczelniają 
przepisy o zakazie handlu 
w niedzielę, z czego zado-
woleni są przedstawiciele 
związków zawodowych.  
 
- Cieszymy się z wyroków 
Sądu Najwyższego, bo 
potwierdzają one to, co 
podkreślamy od początku 
obowiązywania ograni-
czeń: nie można tworzyć te-
atrów, bibliotek, stadionów 
w sklepach. Powinna być to 
przestroga dla innych wła-
ścicieli placówek, łamiących 
obecnie przepisy - mówi Al-
fred Bujara, szef handlowej 
„Solidarności”, dla BI. 
 
Kto może handlować w 
niedzielę?  
Ograniczenia w sprzedaży 
w dni niehandlowe nie obo-
wiązują na stacjach paliw, 
w placówkach handlowych, 
w których przeważająca 

działalność polega na han-
dlu kwiatami, w aptekach 
i punktach aptecznych, w 
placówkach handlowych, w 
których przeważająca dzia-
łalność polega na handlu 
pamiątkami lub dewocjona-
liami. 
 
Zakupy zrobimy także w 
strefach wolnocłowych, w 
placówkach handlowych 
w hotelach, w placówkach 
handlowych, w których 
przeważająca działalność 
polega na handlu prasą, 
biletami komunikacji miej-
skiej, wyrobami tytoniowy-
mi, kuponami gier losowych 
i zakładów wzajemnych 
oraz w sklepach interne-
towych i na platformach 
internetowych. 
 
Otwarte są również piekar-
nie, cukiernie i lodziarnie, w 
których przeważająca dzia-
łalność polega na handlu 
wyrobami piekarniczymi i 
cukierniczymi, a także w ta-
kich placówkach, w których 
przeważającą działalnością 
jest działalność gastrono-
miczna. 
 
- W tych jednostkach w 
niedzielę za ladą mogą 
stać nie tylko właściciele 
lub członkowie ich rodzin, 
ale też pracownicy sklepu - 
podkreśla Business Insider.



ARTUR WACH - wieloletni 
trener psów, szkoleniowiec, 
twórca wielu specjalistycznych 
artykułów. 
tel. 604 328 544

NA CZTERY ŁAPY
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P.K.Cześć, Wchodzą nowe 
pomysły w PUB Warka. 
Nie możecie usiedzieć w 
spokoju, możesz przybli-
żyć jakie zmiany czekają 
na nas od 30 września? 
A.B. Faktycznie najbliższa 
sobota, to próba spełnienia 
oczekiwań klientów i miesz-
kańców Wałcza oraz okolic, 
bo często słyszy się, że mało 
jest miejsc, gdzie można nie 
tylko posiedzieć, ale także 
potańczyć. Zatem od naj-
bliższej soboty będzie w PUB 
Warka impreza z DJ/ Jeśli fre-
kwencja dopisze i pomysł się 
sprawdzi, to jesteśmy gotowi 
organizować spotkania cy-
klicznie. Chcemy, aby zaba-
wiali nas młodzi DJ z Wałcza, 
bo ta profesja staje się coraz 
bardziej popularna i dobrze 
jak będą mogli spróbować 
swoich sił u nas. 

P.K. Wspaniała informa-
cja. Wspieracie to co lo-
kalne, a to miło widziane. 
A.B. Oczywiście, bo mamy 
w Wałczu naprawdę sporo 
zdolnych ludzi. Chcemy, aby 
było to wszytko na dobrym 
poziomie, zatem gwaran-
tujemy także ochronę, bo 
chcemy, aby klienci czuli się 
bezpiecznie 
P.K. To do której godzi-
ny najbliższa sobotnia 
zabawa?  
A.B. Codziennie mamy czyn-
ny lokal od godziny 12.00 
do 24.00 natomiast w piątki 
i soboty do godziny 02.00, 
zatem jest to sporo czasu, 
aby się wyszaleć. Na pewno 
każdy, kto do nas przyjdzie, 
nie wróci do domu głodny i 
spragniony (śmiech) 
P.K. Tak też sobie wyobra-
żam, bo wiele dobrego 

mówi się o waszym zaple-
czu gastronomicznym.  
A.B. Miło mi to słyszeć. 
Dziękuję w imieniu całego 
zespołu. Oczywiście nie je-
steśmy typową restauracją, 
ale PUBem z dosyć szeroką 
ofertą gastro, gdzie oferuje-
my także obiady, w tym rów-
nież w abonamencie. Mamy 
doskonałą Pizze i kuchnię 
domową. W godzinach 12.00 
- 22.30 dowozimy też jedze-

nie na zamówienie i ta forma 
dobrze się sprawdza. Osoby 
na miejscu, zawsze mogą 
liczyć na smaczne przekąski 
do piwa.  
P.K. Czyli bez problemu 
jesteście przygotowani 
na obsługę większych 
imprez?

A.B. Tak i takie spotkania 
mają już miejsce, często 
korzystają z naszej oferty 
zakłady pracy, bo miejsce na 
imprezę firmową jest dosko-
nałe. Także imprezy okolicz-
nościowe mogą się u nas od-
bywać. Staramy się spełnić 
wymagania klientów kom-
pleksowo, jak tylko ustalimy 
termin z wyprzedzeniem, do 
czego już dziś zachęcam. 
P.K. Z tego co wiem, to 

szykujecie się także na 
aktywację osób star-
szych? 
A.B. A nie zauważyłeś, że 
faktycznie brakuje w Wałczu 
takiej oferty rozrywkowej dla 
seniorów?  
P.K. No fakt, a co chcecie 
im zaproponować? 

A.B. Chcemy, aby w środy 
docelowo był dniem dla 
seniorów, gdzie będzie-
my puszczać muzykę pod 
ich gust z lat ich młodości. 
Byłoby świetnie, gdyby udało 
się zachęcić osoby starsze, 
do aktywnego spędzania 
wolnego czasu w gronie 
znajomych, gdzie można po-
tańczyć i dobrze zjeść. Mam 
nadzieję, że docelowo przy 
podpowiedziach naszych 
dojrzałych klientów uda się 
stworzyć coś wspaniałego. 
Już dzisiaj mamy wśród 
klientów przesympatyczne 
małżeństwa, co od lat przy-
chodzą na dewolaja i placek. 
Świetnie się u nas bawią i 
czekamy na kolejne takie 
grupki przyjaciół.  
P.K. Brać studencka rów-
nież otrzyma u Was swój 
dzień? 
A.B. Oczywiście. Dla nich 
będą zarezerwowane czwart-
ki, zastanawiamy się wciąż 
nad stworzeniem cyklicznych 
koncertów na żywo z sym-
bolicznym wstępem. Chcie-
libyśmy rozwinąć to miejsce 
rozrywkowo, ale też kultural-
nie. Myślę, że przygotujemy 
na ten dzień specjalne zniżki 
na shoty, które u nas cieszą 
się sporym powodzeniem. 
Jest w czym wybierać, zatem 
będą zadowoleni, jak tylko 
do nas trafią. Liczymy także, 
że Extra Wałcz przyłączy się 
do współpracy (śmiech) 
P.K Czemu nie, jak ma 
być coś Extra? (śmiech) 
To musimy o tym poroz-
mawiać jeszcze podczas 
kolejnego spotkania. 
Dziękuję Ci bardzo za 
rozmowę i do zobaczenia 
w sobotę 30 września na 
extra imprezie. 
A.B. Dziękuję, do zobaczenia.

Będzie gdzie 
się dobrze pobawić
Wałecki PUB Warka znany jest wielu miesz-
kańcom Wałcza i okolic, jako miejsce, gdzie 
można spędzić czas w miłym towarzystwie, 
sącząc wysokoprocentowe trunki, jak i 
dobrze zjeść, czy też pograć w darta lub 
bilard. Dodatkowo podczas imprez sporto-
wych staje się miejscem spotkań dla kibi-
ców, a także doskonałym lokalem na impre-
zy okolicznościowe lub spotkania firmowe. 
Jednak to nie koniec, bo oferta właśnie się 
nieco rozszerzy. O planach na najbliższe 
miesiące rozmawia Agata Baran, która ko-
ordynuje działalność klubu. a rozmawia z 
nią Piotr Kurzyna. 

Nie podchodź nagle 
do psa od tyłu

 Pies nie widzi, co się z tyłu 
niego dzieje, chyba, że od-
wróci głowę, ale wtedy będzie 
za późno na właściwą reakcję 
z twojej strony. Jeżeli kieru-
nek wiatru i względna cisza 
pozwolą mu na wykorzystanie 
węchu i słuchu, wówczas jego 
zachowanie nie musi mieć 
gwałtownego charakteru. 
Natomiast w niesprzyjających 
warunkach, niezauważone 
przez niego podejście od tyłu 
może spowodować trudne do 
przewidzenia zachowanie. 
Gwałtowność reakcji będzie 
też uzależniona od jego kon-
strukcji psychicznej, innej dla 
każdego osobnika. Najwięk-
sze niebezpieczeństwo grozi 
ci ze strony tchórzliwego 
czworonoga, który niespo-
dziewane podejście od tyłu 
odreaguje agresją bojaźliwą. 
Natomiast pies opanowany i 
odważny z pewnością zacho-
wa się racjonalniej, lecz ty nie 
wiesz, z jakim  masz do czy-
nienia, dlatego nie podchodź 
do niego od tyłu, ale omiń go 
w bezpiecznej odległości.

Nie zbliżaj się gwałtow-
nie do człowieka lub 
przedmiotu, powierzo-
nych psu do ochrony

   Będzie to tym bardziej 
niebezpieczne, gdy pilnu-
jący pies został do tej roli 
specjalnie przygotowany. 
W praktyce pilnowanym 
człowiekiem najczęściej jest 
dziecko, choć nie można 
wykluczyć, że czworonoż-
ny ochroniarz zajmie się 
pilnowaniem osoby doro-
słej. Jeżeli napotkasz psa, 
przy którym przebywa 
człowiek lub znajduje się 
jakiś przedmiot, nie zbliżaj 
się do niego, lecz omiń go 
w bezpiecznej odległości, 
która w tym przypadku bę-
dzie wynosiła najwyżej kilka 
metrów. Kiedy jednak znaj-
dziesz się bliżej z różnych 
przyczyn, wówczas nie 
patrz psu w oczy, poruszaj 
się wolnym i spokojnym 
krokiem, nie wykonuj żad-
nych gestów, nie odzywaj 
się. Gwałtowne zbliżanie 
się lub przechodzenie w 
bezpośredniej bliskości 
pilnowanego człowieka 
bądź przedmiotu, macha-
nie rękami, pochylanie się, 

nieoczekiwana zmiana kie-
runku marszu mogą zostać 
odebrane przez psa jako 
zamach na pilnowaną osobę 
lub mienie. W takiej sytuacji 
pies zareaguje agresyw-
nym zachowaniem poprzez 
przyjęcie bojowej postawy. 
Ponadto zacznie ostrzegać 
warczeniem, szczekaniem, 
pokazywaniem kłów. Jest 
to ostateczny moment, by 
spokojnie opuścić terytorium 
i oddalić się na bezpieczną 
odległość. Pilnujący pies 
zaatakuje tylko wtedy, kiedy 
zostanie bezpośrednio za-
grożona osoba lub przedmiot 
powierzone jego ochronie.

Nie ignoruj groźnego 
zachowania psa, znajdu-
jącego się na jego teryto-
rium lub miejscu

   Wśród wielu instynktów 
odziedziczonych przez psa 
po przodkach instynkt tery-
torialny należy do jednych 
z ważniejszych. W stanie 
dzikim psia sfora zawsze 
zajmowała określone te-
rytorium, na które obce 
osobniki nie miały wstępu. 
Niezależnie od tego, czy to 
był pies spoza sfory, czy 
też inne zwierzę, nie mogły 
one naruszyć terytorium 
psiej społeczności., która 
wspomniany teren uznała 
za własny. Miało to bezpo-
średni związek z egzystencją 

stada, a co się z tym wiąza-
ło-przetrwaniem gatunku. 
Terytorium sfory było zawsze 
oznaczone w naturalny spo-
sób zapachem jej członków, 
dlatego każdy inny zapach 
był niepożądany. Kiedy te-
rytorium zostało zagrożone, 
przywódca stada(dominant) 
organizował obronę, by unie-
możliwić wtargnięcie intruza. 
Każdy dorosły osobnik psiej 
sfory ma obowiązek obrony 
własnego terytorium wszel-
kimi dostępnymi środkami. 
Jeżeli obcy nie reagował na 
ostrzeżenia i nie oddalił się 
dobrowolnie, wówczas został 
zaatakowany fizycznie, a 
gdy nie ustąpił, czekała go 
niechybnie śmierć. Nawet 
w samej sforze poszczegól-
ne osobniki miały wyraźnie 
określone miejsce wewnątrz 
terytorium, w zależności od 
szczebla hierarchii. Jedynie 
przywódca stada miał prawo 
do nieskrępowanego poru-
szania się i wchodzenia w 
miejsca zakazane dla in-
nych. Bez jego przyzwolenia 
podległe osobniki nie mogły 
zbliżać się do miejsca, które 
on uznał za własne. Dlate-
go każdy pies, kierując się 
instynktem, będzie bronił 
własnego terytorium bądź 
miejsca, które uznał za swo-
je. Oczywiście, iż pierwszą 
reakcją psa będzie zacho-
wanie ostrzegawcze(przy-
jęcie bojowej postawy, 

jeżenie sierści, warczenie, 
szczekanie, pokazywanie 
kłów). Takiego zachowania 
nie wolno ci lekceważyć, 
więc musisz oddalić się 
na bezpieczną odległość. 
Każda próba zbliżenia się 
do takiego terytorium lub 
miejsca spotka się z agre-
sywnym zachowaniem psa, 
zaś przekroczenie krytycznej 
granicy-ze zdecydowanym 
atakiem. Jeżeli znajdziesz 
się w takiej sytuacji, że pies 
zachowuje się groźnie, ozna-
cza to, że ostrzega cię przed 
dalszym zbliżaniem się, co 
będzie wyraźnym znakiem, 
iż nie pragnie on twojego 
towarzystwa, więc zostaw 
go samego. Przypomnę, że 
oddalasz się powoli z zacho-
waniem spokoju, nie wyko-
nujesz zbędnych ruchów, nie 
odzywasz się.



ROZRYWKA EXTRAROZRYWKA EXTRA Z kapelusza 
Janusza

ciekawostki
W świetlicy GS trwa spo-
tkanie przedwyborcze. 
Kandydat na senatora 
mówi do zgromadzonych:
- Chcę was uwolnić od 
komunizmu, anarchizmu, 
klerykalizmu...
- A macie panocku coś na 
reumatyzm?

Kobieta w sklepie:
- Czy mogę przymierzyć 
tę sukienkę na wystawie?
- Bardzo proszę, ale 
mamy też przymierzal-
nię.

Sukces Polskiej Agencji 
Kosmiecznej...
Inflacja wystrzeliła w 
kosmos!

- Panie ministrze, gdzie 
Pan zdobywał wiedzę i 
doświadczenie w rolnic-
twie?
- Przy korycie...

W roku 1876 Alexander 
Graham Bell wykonał 
pierwszą rozmowę telefo-
niczną.
Niestety, chwilę później 
zaczął odbierać pierwsze 
telefony w sprawie dopłat 
do fotowoltaiki..

Fenomen bombajski to zjawisko, w 
którym brakuje niektórych elemen-
tów krwi. Powoduje to, że osoba 
ma mieszaną grupę krwi. Tylko 
0,0004% światowej populacji ma 
taką krew. Istnieją nawet specjalne 
przechowalnie tej krwi, aby ludzie, 
którzy ją posiadają, mogli w razie 
potrzeby dokonać transfuzji krwi. 
Co ciekawe, ta wyjątkowa grupa 
krwi może zostać przetoczona 
przez każdą osobę z regularną 
grupą krwi.

Oprócz zmysłów, które wszyscy 
znamy, takich jak węch i dotyk, 
człowiek ma także inne zmysły: 
propriocepcja (świadomość pozycji 
części ciała).

Kiedy założono Los Angeles, miasto 
nosiło nazwę „El Pueblo de Nuestra 
Senora Reina de Los Angeles Sobre 
el Rio Porciuncula”. To, przetłuma-
czenie z hiszpańskiego, ujawnia 
piękne znaczenie: „Miasto naszej 
Pani Królowej Aniołów na rzece 
Porcjunkuli”

Karaluch może żyć kilka tygodni 
bez głowy, aż w końcu umrze z 
głodu.

Kiedy przybierasz na wadze lub 
tracisz na wadze, twoje komórki 
tłuszczowe nie znikają – po prostu 
zmieniają swój rozmiar.

Niektóre japońskie światła drogowe 
mają niebieskie zamiast zielonych, 
ponieważ historycznie oba kolory 
były nazywane tym samym sło-
wem.

Zwierzęta unikają linii energetycz-
nych, ponieważ boją się błysków 
ultrafioletowych, których ludzkie 
oko nie widzi. Nawiasem mówiąc, 
ze wszystkich ssaków na świecie 
tylko ludzie i małpy nie widzą pro-
mieni ultrafioletowych
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Ostoja mocarstwa. 
autor Xu Jian
Poznaj powieść o powstawaniu Chińskich Wojsk Rakietowych. Zmienisz 
nieco postrzeganie Chin i dowiesz się dlaczego Chiny zachowują się dziś 
tak na arenie międzynarodowej. Ta polityka, to wszystko gra, a dzięki 
tej pozycji możesz przewidywać co się stanie w przyszłości na arenie 
międzynarodowej.
do kupienia na www.CHINABOOK.pl
cena 79zł

VI edycji Rządowego 
Programu Inwestycji 
Strategicznych dedyko-
wanego samorządom, 
w których funkcjonowa-
ły tzw. PGR-y. Do gmin i 
powiatów w całej Pol-
sce trafi łącznie 4,5 mld 
zł na realizację ponad 
2000 inwestycji. Na 
terenie Województwa 
Zachodniopomorskie-
go zrealizowane zo-
staną144 inwestycje. 
Część z nich ma maksy-
lane wsparcie w wielko-
ści 98%

Na terenie powiatu wałeckie-
go dofinansowanie otrzymały 
niemal wszytkie samorządy:

Gmina Wałcz – Budowa 
dwóch oddziałów przedszkol-
nych przy Szkole Podstawo-
wej w Strącznie (gm. Wałcz) 
wraz z wyposażeniem, windą 
zewnętrzną i zagospodarowa-

niem terenu – 3 495 000 zł

Gmina Wałcz – Przebudowa 
sali gimnastycznej na salę 
widowiskowo-konferencyjną 
w miejscowości Lubno (gm. 
Wałcz) wraz z wyposażeniem 
i zagospodarowaniem terenu. 
– 2 000 000 zł

Gmina Człopa – Moderniza-
cja infrastruktury drogowej 
na odcinku drogi Miradź – 
Jelenie w Gminie Człopa – 3 
430 000 zł

GMINA MIEJSKA WAŁCZ 
– Remont Muzeum Ziemi 
Wałeckiej – 2 000 000 zł

GMINA MIROSŁAWIEC – 
Przebudowa ulicy Parkowej w 
Mirosławcu – 1 999 200 zł

Powiat wałecki – Moderni-
zacja infrastruktury edukacyj-
nej powiatowej szkoły ponad-
podstawowej w Wałczu – 1 
979 600 zł

Inwestycje strategiczne,  
środki zostały przyznane
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REKLAMA

Rady na Odpady

SPRAWDŹ HARMONOGRAM WYWOZU ODPADÓW 
NA NASZEJ STRONIE https://atfpolska.com/harmonogramy

Masz pytania? Napisz do nas, lub zadzwoń. 
Odwiedź naszą stronę www 
oraz nasze media społecznościowe.
kontakt@atfpolska.com     tel. +48 94 36 64 202

Publikacja dzięki uprzejmości Gmin-
nej  Biblioteki Publicznej w Lubnie. 
Autor. Jarosław Leszczełowski. 
Książkę w wersji papierowej można 
zakupić  w Bibliotece  
lub na stronie 
www.sklep.studioextra.pl  

Zeskanuj kod aby 
przejść do zakupów.

W kręgu lokalnych 
legend i baśni
z książki „W kręgu regionalnych baśni. 
102 legendy staropolskiego powiatu 
wałeckiego” Jarosława Leszczełowskiego 
z ilustracjami Kamili Szostek.

WYDAWNICTWO
DRUK  POEZJI I PROZY

 

Drukujemy już od 100 egzemplarzy
W każdym formacie

Napisz do nas po indywidualną wycenę,
Pomagamy w składzie, w korekcie, 

nadanie numeru ISBN

Specjalna oferta:
100egz/ 

format A5, okładka miekka 250gr/ środek 80gr
bez kolorowych zdjęć

cena za 1szt - 19zł 

100egz/ 
indywidualna kolorowanka 16stron 
wsparcie przy stworzeniu ilustracji

cena za 1szt  - 6,90zł

biuro@studioextra.pl     tel. +48 608 631 285
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Wyleczona 
rana 
w Rudkach

 Kazimierz mieszkał przy szosie 
na wschód od wsi Rudki (niem. 
Hoffstadt). Mówił z wyraźnym 
kresowym akcentem, gdyż po-
chodził znad wschodniej granicy 
II Rzeczypospolitej. Pewnego 
dnia jego sąsiad Piotr pracował 
na tzw. łąkach. Kazimierz za-
uważył wtedy siniejącą ranę na 
jego nodze. „Co tam masz na 
nodze?” - zapytał. „Nie wiem. 
Chyba się kiedyś ukłułem. Mam 
to od lat. Ta rana pojawiła się 
na robotach w Niemczech. 
Mieszkaliśmy tam w brudnych 
barakach” – wyjaśniał Piotr 
– „Paprało się to potem i nie 
można było wyleczyć”. Kazi-
mierz zaproponował, że wyleczy 
tę ranę. Szczegółowo poinfor-
mował Piotra, co ma robić przez 
następne dni. Kazał mu przy-
chodzić do siebie każdego dnia 
przed wschodem słońca i przy-
nosić źródlaną wodę. Nie było 
z tym kłopotów, gdyż na pobli-

skiej łące wybiło źródło. Woda 
płynęła tam o każdej porze roku 
i nie zamarzała zimą. Kiedy 
Piotr przyszedł następnego dnia 
z wodą, Kazimierz dał mu kolej-
ne instrukcje: „Jak będziesz do 
mnie szedł o świcie z wodą, mo-
żesz rozmawiać z kim chcesz, 
ale podczas powrotnej drogi 
nie odzywaj się do nikogo, aż 
dotrzesz do swojej chałupy”. W 
domu Piotr mógł powiedzieć je-
dynie „Pochwalony Jezus Chry-
stus” i nic więcej. Milczał więc 
przez cały dzień. Trwało to kilka 
dni. Żona bardzo martwiła się. 
„Co on mu tam dał?”– zastana-
wiała się. Podczas porannych 
wizyt Kazimierz przykładał do 
rany jakieś rośliny i przemywał 
ją źródlaną wodą. Coś tam mru-
czał pod nosem. Może to były 
modlitwy, a może inne zaklę-
cia. Po tygodniu rana zupełnie 
znikła. Zostało tylko niewielkie 
sine znamię. Kazimierz stanow-

czo odmawiał wzięcia zapłaty. 
Mówił, że otrzymał taki dar po 
to, żeby pomagać ludziom. 
KOMENTARZ Autor opisał na 
podstawie autentycznej rela-
cji starszej mieszkanki Rudek, 
córki Piotra. Kazimierz był moim 
dalekim kuzynem, nasi wspólni 
przodkowie, żyli w XVIII w. we 
wsi Macioszyce na Nowogród-
czyźnie



BIURA W WAŁCZU 
DO WYNAJĘCIA:

+48 577 777 268

Ten budynek spełni twoje wymagania
WAŁCZ, ul.KOŚCIUSZKI 4 (sinogal)

Co potrzebujesz?
- niewielkie biuro do wynajęcia?
- kompleks biur pRzygotowanych tylko dla Ciebie?
- miejsce na gabinet?
- dużą hale do lekkiej produkcji?
- powierzchni magazynowej?
- umeblowane biuro w wybranych dniach tygodnia?
- kompleksowej obsługi firmy?

Krzysztof Kowalewicz
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24 września o godzi-
nie 12.00 odbyło się 
i otwarcie wystawy 
„Sport jako pasja i 
sposób na życie” w 
ramach III Wałeckich 
Dni Seniora. Zapra-
szamy do obejrzenia 
fotorelacji z tego 
wydarzenia! 
 
Przygotowana przez pra-
cowników Muzeum Ziemi 
Wałeckiej wystawa “Sport 
jako pasja i sposób na życie” 
została otwarta w niedzielę 
24 września o godzinie 12.00 
wyjątkowo i po sąsiedzku 
w Wałeckim Centrum Kul-
tury. Celem wystawy zor-
ganizowanej w ramach III 

Wałeckich Dni Seniora było 
ukazanie sukcesów sporto-
wych seniorów, którzy mogą 
pochwalić się swoimi nieco-
dziennymi osiągnięciami i 
wciąż pozostają aktywni. Na 
ekspozycję złożyły się tablice 
z fotografiami i notami na te-
mat każdego ze sportowców 
oraz gabloty wypełnione po 
brzegi pucharami, medalami 
i odznaczeniami uzyskany-
mi za udział i zwycięstwo w 
wydarzeniach sportowych 
odbywających się zarówno w 
kraju jak i zagranicą. 
 
Na tablicach pojawiły się syl-
wetki następujących aktyw-
nych seniorów: 
 
Zbigniewa Butryńskiego 
(trenera bokserskiego, za-

łożyciela Klubu Sportowego 
“Korona” Wałcz), 
Ireny i Mirosława Lasotów 
(małżeństwa biegaczy z 
Wałcza specjalizujących się 
w biegach długich), 
Romana Stanikowskiego (tre-
nera i szkoleniowca sekcji 
lekkoatletyki Klubu Sporto-
wego “Żak” i WTS “Orzeł”), 
Grzegorza Kołtana (byłe-
go kajakarza WTS “Orzeł” 
Wałcz, dwukrotnego olimpij-
czyka, trenera i szkoleniow-
ca), 
Tadeusza Laski (lekkoatlety, 
miotacza), 
Jarogniewa Skrzypczaka (z 
wykształcenia prawnika, z 
zamiłowania działacza spor-
towego, związanego z WTS 
“Orzeł” Wałcz), 
Jerzego Rocha Hamulskiego 
(współzałożyciela i wie-
loletniego prezes Klubu 
Sportowego “Romet” Wałcz, 
związanego z kolarstwem), 
Teresy Piwowarskiej (przez 
wiele lat nauczycielki wycho-
wania fizycznego w RCKU, 
związanej z Klubem Sporto-

wym “Żak” Wałcz, miotacz-
ki), 
Ryszarda Marszewskiego 
(byłego prezesa WTS “Orzeł” 
Wałcz, działacza sportowe-
go), 
Grzegorza Skuzy (pasjo-
nata kajakarstwa, trenera 
Uczniowskiego Klubu Sporto-
wego “Victoria”), 
Alfreda Mikłaszewicza (który 
w młodości zajmował się 
gimnastyką sportową, za-
łożyciela sekcji akrobatyki 
sportowej, działacza sporto-
wego), 
Antoniego Kargola (lek-
koatlety, miotacza, wielo-
krotnego mistrza Europy i 
Świata), 
Jana Kozieja (trenera WTS 
“Orzeł”), 
Haliny i Romana Maiów 
(wałeckiego duetu trenerów 
akrobatyki sportowej), 
Henryka Więzika (lekkoatle-
ty specjalizującego się w 
biegach długodystansowych 
i biegu maratońskim).

III Wałeckie Dni Seniora 
— otwarcie wystawy

Premier 
Morawiecki
odwiedził 
Wałcz. 
W wałeckim Central-
nym Ośrodku Sportu 
trwają przygotowania 
do oficjalnego otwar-
cia nowej wielofunk-
cyjnej hali sportowej. 
Zaplanowano je na 4 
października. 

Wcześniej odwiedził 
obiekt premier Mora-
wiecki w asyście posłów 
z PiS. Spotkanie nie 
było otwarte dla wszyst-
kich mieszkańców, bo 
nie dotyczyło kampa-
ni wyborczej. Premier 
pod wrażeniem oglądał 
nową inwestycję, któa 
ma służyć sportowcowm 
z całej Polski.

Jak podkreślał premier, 
infrastruktura sportowa 
powstaje także z myślą 
o najmłodszych: 

- Z badań wynika, że 
młodzież i dzieci za 
dużo czasu spędzają 
przed ekranami różnych 
urządzeń. Powinniśmy 
zachęcać ich do korzy-
stania z nowej infra-
struktury sportowej, 
która tworzona jest nie 
tylko w Wałczu, ale też 
w całej Polsce.



Z polityką jest Pani związana 
od wielu lat. Jednak dotych-
czas była to jej bardziej 
lokalna odsłona. Jak zrodził 
się pomysł na to, aby zaan-
gażować się w politykę na 
wyższym szczeblu, właśnie w 
sejmowych ławach?
Otrzymałam propozycję startu 
z listy Koalicji Obywatelskiej. 
Było to dla mnie duże zaskocze-
nie, ponieważ takich propozycji 
nie otrzymuje się codziennie. 
Odebrałam to bardzo pozy-
tywnie, jako docenienie mojej 
osoby i mojej pracy na rzecz 
mieszkańców. Mam doświadcze-
nie w polityce samorządowej, 
jestem otwarta, łatwo nawiązu-
ję kontakty, los mieszkańców 
naszego regionu nie jest mi 
obojętny. Jednak decyzja nie była 
łatwa. Mam świadomość, że to 
duża odpowiedzialność. Jestem 
osobą która, jeśli podejmuje się 
jakichkolwiek działań, to wów-
czas  daje z siebie wszystko. W 
momencie, kiedy się zgodziłam 
kandydować, wiedziałam, że jest 
to duże wyzwanie. Moja decyzja 
jest w pełni przemyślana, i dlate-
go wiem, że zrobię wszystko, aby 
sprostać temu zadaniu. 

Wspomniała Pani o doświad-
czeniu. I rzeczywiście nie jest 
Pani kandydatką „znikąd”. 
Wcześniej działała pani w 
samorządzie i nie tylko. 
Zaczynałam w Radzie Osiedla 
Trzesieka w Szczecinku, na swo-
im podwórku. Wtedy realizowa-
łam mniejsze projekty, na szcze-
blu osiedlowym. Było to bardzo 
wartościowe doświadczenie. 
Byłam bardzo blisko ludzi, często 
rozmawiałam z mieszkańcami, z 
sąsiadami o naszych problemach 
i potrzebach. Współpracowali-
śmy również z radami innych 
osiedli, realizując  wspólnie 
większe działania i pomysły. 
Później z powodzeniem startowa-
łam w wyborach do Rady Miasta. 
Jako radna miałam dużo większe 
spektrum możliwości pracy na 
rzecz lokalnej społeczności. Dzia-
łałam również w samorządzie 
powiatowym. 

Oprócz pracy stricte samo-
rządowej w radach miasta i 
powiatu, była pani również 
inicjatorką lub współinicja-
torką różnych innych pro-
gramów skierowanych do 
mieszkańców.
Będąc radną miejską pracowa-
łam w Komisji Edukacji, bo jest 
mi ona najbliższa. Także pro-
blemy zdrowia i społeczne są 
dla mnie bardzo ważne. Byłam 
współinicjatorką między innymi 
programu rehabilitacji seniorów, 
który do dziś jest realizowany 
przez miasto Szczecinek i obej-
muje 10. bezpłatnych zabiegów 
rehabilitacyjnych właśnie dla 
seniorów. Zaangażowałam się 
także w projekt dofinansowania 
zabiegu in vitro. Byłam także 
inicjatorką stworzenia Centralne-
go Placu Zabaw w parku i bardzo 
się cieszę, że to przedsięwzięcie 
również udało się z powodze-
niem zrealizować. To też jest – 
można powiedzieć - takie moje 
„dziecko”. Od zawsze jestem 
osobą, która zwraca uwagę na 

porządek, estetykę i bezpieczeń-
stwo. Jako radna wielokrotnie 
inicjowałam wszelkiego rodzaju 
przedsięwzięcia np. żeby część 
lasku miejskiego w Szczecinku -  
od wybiegu dla psów do Trzesieki 
-  została zagospodarowana. I to 
również udało się zrealizować. Ta 
część została uporządkowana, 
co nie tylko zwiększyło estetykę 
tego miejsca, ale przede wszyst-
kim bezpieczeństwo, co było dla 
mnie bardzo istotne.  Ze względu 
na swoją pracę mocno angażuję 
się także w działania charytatyw-

ne, wspierając różnego rodzaju 
akcje, które realizujemy w szkole 
na rzecz chorych dzieci czy 
hospicjum. I staram się zarażać 
tą pasją do pomagania moich 
uczniów. Każdego roku kwestuję 
również 1 listopada na rzecz  ho-
spicjum. Bierzemy także udział 
w Polach Nadziei. Tych akcji jest 
bardzo dużo.  

Każdy kandydat idzie do wy-
borów ze swoim programem. 
Na czym Pani będzie chciała 
się skupić?
Ze względu na moją pracę 
przede wszystkim chciałabym 
się skupić na tematach dotyczą-
cych edukacji dzieci i młodzieży. 
Równie bliskie są mi kwestie 
związane z prawami kobiet. Tak-
że sprawy seniorów są ważne. 
W tym obszarze już działałam i 
realizowałam projekty, ale chcę 
zrobić jeszcze więcej. Na pewno 
też nie będę bierna, jeżeli chodzi 
o problemy przedsiębiorców. 
Szczególnie małych przedsię-
biorstw, którzy  borykają się z 
licznymi trudnościami ze wzglę-
du na sytuację w kraju. 

Ma pani 25-letnie doświad-
czenie w edukacji. Co w tym 
obszarze jest do zrobienia?
Do naprawy w systemie edukacji 

jest naprawdę wiele. Poruszę tyl-
ko kilka najważniejszych kwestii. 
Na pewno jako nauczyciel wiem, 
że prestiż zawodu nauczyciela 
pozostawia wiele do życzenia. 
Zaczynając od wynagrodzenia 
po system nauczania. I tak jeżeli 
chodzi o wynagrodzenie jakie 
otrzymują nauczyciele, jest zde-
cydowanie zbyt niskie. Nauczy-
ciel początkujący, po studiach. 
który rozpoczyna swoją pracę za-
wodową, otrzymuje 90 zł więcej, 
niż wynosi najniższa krajowa. 
Płace nauczycieli zdecydowanie 

powinny ulec zmianie na lepsze. 
Natomiast jeżeli chodzi o samo 
nauczanie, to wnioski nasuwają 
się same.. Przez wiele lat byłam 
egzaminatorem i sprawdzałam 
prace maturalne. To doświadcze-
nie pokazało mi, że edukacja jest 
bardzo teoretyczna. A sprawdza-
nie wiedzy, tak naprawdę polega 
na tym, aby  wpasować się w 
klucz odpowiedzi. Nie jest to do-
bre, nie daje to młodym ludziom 
praktycznej wiedzy i umiejętno-
ści, nie pozwala rozwijać pasji i 
wyobraźni, a jedynie żąda się od 
niech czystej pracy odtwórczej. 
Ponadto  podstawa programowa 
jest zbyt przeładowana. Mam tu 
na myśli mnóstwo wiedzy teore-
tycznej. To jest zdecydowanie do 
zmiany. Poza tym obserwujemy 
od jakiegoś czasu upolitycznie-
nie szkół. Stanowczo  nie jest to 
dobry kierunek. Musimy dążyć 
do większej  autonomii szkół. 
Dyrektor szkoły powinien mieć 
większe prawa i możliwości 
decydowania o swojej placówce. 
Szkoła nie powinna być  odgór-
nie sterowana.

Przedstawiciele Koalicji 
obywatelskiej od długiego 
już czasu zwracają uwagę na 
problemy, z jakimi borykają 
się kobiety w Polsce. 

Tak to prawda , te problemy 
nasiliły się w ciągu ostatnich 
8 latach. To jeden z głównych 
tematów jaki poruszają kobie-
ty w prowadzonych ze mną 
rozmowach. Zresztą widzą to nie 
tylko same kobiety, mężczyźni 
równie  często o tym wspomina-
ją. Wszyscy widzą ten problem: 
prawa kobiet są mocno ograni-
czone, kobiety mają coraz mniej 
do powiedzenia. Twierdzę z pełną 
stanowczością – 

„KOBIETY POWINNY MIEĆ PRA-
WO DO SAMODECYDOWANIA 

O SPRAWACH KTÓRE DOTYCZĄ 
WŁAŚNIE ICH SAMYCH”.

Na przykład tej medycznej stro-
ny, gdzie kobiety mają bardzo 
ograniczony dostęp do antykon-
cepcji. Jesteśmy jedynym krajem 
w Europie, gdzie antykoncepcja 
awaryjna, czyli  pigułka „dzień 
po” jest na receptę. Tylko w Pol-
sce tak się dzieje.  
Nie mamy odpowiedniej opieki 
medycznej. Kobiety boją się 
zachodzić w ciążę ze względu 
na zaostrzenie prawa aborcyjne-
go. Nawet w sytuacjach, kiedy 
ciąża zagraża życiu kobiety lub 
prowadzi do powikłań, kobiety są 
zdane same na siebie - nie otrzy-
mują żadnego wsparcia. Więcej, 
często są obrażane, poniżane. To 
nie powinno mieć miejsca. 
Kolejna kwestia: brak dostęp-
ności do znieczulenia podczas 
porodów. Są jedynie pojedyncze 
szpitale, gdzie kobieta może 
otrzymać znieczulenie. Znaczna 
większość kobiet w naszym kra-
ju, nie tylko nie może decydować 
o sobie, ale też jest zmuszana do 
rodzenia w ogromnym bólu, kie-
dy można by było tego uniknąć. 
Niestety, w kwestii zdrowotnej 
kobiety są mocno ograniczane i 
zdane same na siebie.

W ostatnich dniach Donald 
Tusk przedstawił „100 kon-
kretów na 100 dni”. Które 
dla Pani są tymi najistotniej-
szymi?
Te 100 konkretów obejmuje 
wiele zagadnień życia i zostało 
w nich zawartych  naprawdę 
dużo ważnych postulatów. Dla 
mnie bliskie są właśnie te, które 
dotyczą kobiet. Czyli możliwość 
aborcji do 12. tygodnia, tak, aby 
kobieta decydowała i miała moż-
liwość wyboru. Ponadto ważna 
jest też  kwestia wprowadzenia 
„babciowego”, czyli pieniądze 
dla babci czy opiekunki, która 
zajmuje się dzieckiem w momen-
cie, gdy jego mama chce wrócić 
do pracy. Uważam, że jest to jak 
najbardziej dobry pomysł.  
Oczywiście istotne jest rów-
nież dofinansowanie in vitro, 
bo ok. 20% par ma problemy z 
zajściem w ciążę. Bezpłodność 
jest traktowana, jako choroba i 
dlatego wsparcie państwa jest 
bezwzględnie konieczne, tym 
bardziej że te procedury są bar-
dzo kosztowne.  
W przestrzeni związanej z 
edukacją istotne jest podniesie-
nie wynagrodzenia nauczycieli 
o co najmniej 1,5 tys. brutto, 
odpolitycznienie szkół, a także 
„uwolnienie” dzieci od ciężkich 
plecaków i przeładowanej pod-
stawy programowej.  
Z kolei jeżeli chodzi o politykę 
senioralną, bliskimi dla mnie są 
postulaty dotyczące waloryza-
cji emerytur i zwolnienie tego 
świadczenia z podatku, a także 
większa dostępność lekarzy, 
głównie geriatrów. Dodatkowo 
ważną kwestią jest zniesione 
limitów związanych ze służbą 
zdrowia. Mam tu na myśli limity 
nakładane na szpitale przez NFZ. 
Szpitale powinny realizować 
te zabiegi, które są potrzebne 
pacjentom, bez ograniczania ich 
ilości.  
Inne postulaty to kredyt 0% dla 
młodych ludzi na zakup pierw-
szego mieszkania czy pomysł 
dopłaty 600 zł do wynajmu.  
Bardzo ważne jest również 

przywrócenie Telefonu Zaufania, 
który został zlikwidowany. Ważne 
jest również to, aby Rzecznik 
Praw Dziecka realizował te zada-
nia, do których został powołany. 
A tak się obecnie nie dzieje. 
Natomiast, jeżeli chodzi o przed-
siębiorców, to jeden z postulatów 
mówi o tym, aby przedsiębior-
ca miał możliwość zapłacenia 
podatku dochodowego dopiero w 
momencie, kiedy otrzyma środki 
za fakturę. Jest również plan 
wprowadzenia w każdym roku 
jednego miesiąca wolnego od 
składek, a także żeby świadcze-
nie chorobowe było płacone już 
od 1 dnia przez ZUS. 

Kampania wyborcza trwa 
już od kilku tygodni. W tym 
czasie spotkała się Pani 
z wieloma mieszkańcami 
naszego regionu. Jakie są 
reakcje ludzi na ulicach, czy 
wieje wiatr zmian?
Jesteśmy po półmetku kampanii, 
więc mam już swoje spostrzeże-
nia. Jest potrzebna zmiana, to 
właśnie głównie wybrzmiewa w 
rozmowach z każdą grupą. Nie-
ważne, czy jest to emeryt, czy 
jest to młody człowiek, kobieta, 
czy mężczyzna. Bardzo często 
mieszkańcy artykułują swoje 
oczekiwania i mówią wprost, że 
nie wyobrażają sobie, że mogą 
żyć dalej w tym kraju, jeśli nic 
się nie zmieni. Te oczekiwania 
są bardzo duże. Poruszają wiele 
różnych tematów. Bardzo dużo  
rozmów dotyczy właśnie ograni-
czania praw kobiet. Młodzi ludzie 
mówią, że chcieliby widzieć 
swoją przyszłość tutaj, w tym 
kraju. Pojawiają się takie stwier-
dzenia, że jak się nic nie zmieni, 
będą szukać za granicą swojej 
przyszłości. 
Tak, jest potrzeba zmian i ludzie 
głośno o tym mówią. Mam 
nadzieję, że to się przełoży na 
frekwencję podczas wyborów. I 
oczywiście liczę na to, że wszyst-
kie te osoby pójdą na wybory i 
zagłosują za tą zmianą. 
W rozmowach pojawiają się 
także bardzo miłe głosy miesz-
kańców, mówiących o tym, że 
bardzo dobrze, że staruje kobie-
ta. Usłyszałam to zarówno od 
pań, jak i od panów. Wiadomo, 
ze kobiety mają inną wrażliwość, 
inne spojrzenie na pewne spra-
wy. Cieszę się, że mieszkańcy 
doceniają tą świeżość. Połowa 
kandydatów z Koalicji Obywatel-
skiej to kobiety. To znak czasu, 
ale też szansa na to, aby po 
wyborach kobiety były bardziej 
słyszalne w Sejmie - zwłaszcza 
jeśli chodzi o ich prawa, o prawa 
wszystkich kobiet w kraju.  

Działalność poselska to praca 
przede wszystkim na szczeblu 
ogólnopolskim, ale zawsze jest 
to duża wartość dodana, kiedy 
ma się swojego lokalnego przed-
stawiciela w parlamencie. 
To jest bardzo ważne. Uwa-
żam, że jest to nieoceniona 
pomoc, kiedy ma się swojego 
przedstawiciela w Sejmie. Poseł 
stąd może lobbować i powi-
nien zabiegać o pieniądze dla 
swojego regionu. Potrzeb jest 
wiele. Mam świadomość tego, że 
ta współpraca na linii samorząd 
- przedstawiciel w parlamencie 
jest bardzo ważna. Można dużo 
zdziałać i to jest główny argu-
ment, który przekonał mnie do 
startu wyborach. Mieszkam tutaj 
od urodzenia, znam i rozmawiam 
z wieloma osobami, obserwuję z 
bliska, wiem jakie są potrze-
by naszego regionu.  Jedno-
cześnie widzę, co otrzymują 
nasze miasta, powiaty i region 
od państwa. Dlatego ta współ-
praca jest niezbędna i wierzę, 
że lokalny przedstawiciel 
może dużo zrobić. I to jest cel, 
który mi mocno przyświeca.

Renata Rak: W Polsce potrzebna 
jest zmiana. Władza musi zacząć 
liczyć się z głosem kobiet
15 października pójdziemy do urn wyborczych, aby oddać swój głos na kan-
dydatów do Sejmu i Senatu RP. Będą to bez wątpienia jedne z najważniej-
szych wyborów parlamentarnych od wielu lat. Ich wynik zadecyduje o tym, 
w jakiej Polsce obudzimy się następnego dnia. Na liście wyborczej Koalicji 
Obywatelskiej w okręgu 40 z pozycją nr 6 nasze miasto i region będzie repre-
zentowała Renata Rak, wicedyrektorka Zespołu Szkół Technicznych w Szcze-
cinku, była radna Rady Miasta Szczecinka i Rady Powiatu Szczecineckiego. 




